
A MECSEKI ÉRCBANYASZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

XVIII. ÉVFOLYAM 13. SZÁM ÁRA 1,80 FORINT 1981. JÚLIUS I.

Korszerű technika, szervezettség, hatékonyság

A vállalat VI.
öteves terve
Egységes akarattal, eredményesen teljesítjük feladatainkat

vállalat középtávú tervét a jóváhagyás előtt a 
vállalat gazdasági és társadalmi vezető testü
letéi — az igazgatói tanács, a párt-, a szak- 

szervezet-, és a KISZ-bizottság — a június 11-én tar
tott együttes ülésen tárgyalták meg. Az ülésen áttekin
tették az előző időszak munkáját és ennek Hgyclebn-
bevételevel határozták meg feladatainkat.Az elmúlt középtávú tervidőszak alapvető célkitűzéseit eredményesen teljesítettük. Vegyi dúsítmány termelésünk 12,1 százalékkal, az összüzemi m3/mű teljesítmény 8,0 százalékkal, a fejtési teljesítmény11.4 százalékkal emelkedettaz előző középtávú tervidőszakhoz képest. Az ércosztályozás és a vegyi feldolgozás technológiáját folyamatosan javítottuk, a leválasztott meddő minősége 1980-ban 15 százalékkalcsökkent, a feldolgozási gr/t fémveszteség 8 százalékkal javult.Az egy főre eső bruttó termelési érték növekedése32.5 százalék volt. Dolgozóink bérszínvonala öt év alatt 39,3 százalékkal emelkedett, az 1000 ledolgozott műszakra eső baleseti műszakszám 12 százalékkal csökkent.Beruházási tevékenységünk elsősorban az V. sz. bányaüzem kivitelezésére irányult. Lemélyült a légakna, megkezdtük a szállítóakna mélyítését, ezzel egyidőben folyt a vakaknák mélyítése is. Az Ércdúsító üzemben megépítettük az új zagytározót, amely több évtizedre biztosítja a vegyi feldolgozás során keletkező zagy elhelyezését. Nem termelő beruházásaink közül a balatonmáriai üdülő létrehozása és a Ság- vári Endre Művelődési Ház bővítése volt jelentősebb.Földtani kutatásunk eredményeként jelentősen bővült a termelő bányaüzemek érc vagyona. Új bányatelepítésre alkalmas terület körvonalai rajzolódtak ki a mecseki lelőhely keleti szárnyán.Létszámunk az öt év alatt 7,1 százalékkal csökkent. Ennek egy része tudatos tevékenység eredménye volt, a vájvégi létszám csökkenése azonban munkánkat

kedvezőtlenül befolyásolta. A vájvégi létszám csökkenése 1973-tól tart. Ennek hatását 1977-ig az összüzemi teljesítmény javításával ellensúlyoztuk. 1977-től teljesítményünk azonos szinten maradt, annak tovább- növelését a rendelkezésünkre álló gépek és az ahhoz kapcsolódó művelési technológia már nem tette lehetővé. Ezért a saját kitermelésű kőzet mennyisége 1977-től csökkent.A VI. ötéves tervidőszak termelési célkitűzéseit sokirányú elemzés alapján állítottuk össze. A rendelkezésre álló ércvagyon lehetővé tenné ugyan a termelés növekedését, ezt azonban a vájvégi létszám csökkenése nem biztosítja. Tervezett nyersérctermelésünk

A közeli években üzemenként n termelés egyharmatlát önjáró technológiára kívánjuk átállítani Csöndör László felvételei

1981-ben és 1982-ben csökken, ezt követően azonos szinten irányoztuk elő. A szintentartást 1982-től — a csökkenő vájvégi létszám ellenére — a bányaüzemi technológia fejlesztésével, új gépcsoportok beszerzésével kívánjuk biztosítani. Ezirányú kísérleteink több évre nyúlnak vissza. Ennek eredményeként jutottunk arra az álláspontra, hogy a teljesítmények további növelésének útját az önjáró, sűrítettlevegős vagy dízel meghajtású fúró-ra- kodó-szállítógépek beszerzésével biztosíthatjuk. A művelési technológiát is e gépcsoporthoz kell igazítani. A közeli években üzemenként a termelés egy- harmadát önjáró tecnoló- giára kívánjuk átállítani, míg a termelés további kétharmad részét a hagyományos technológia mellett folytatjuk. így tehát a hagyományos technológia fejlesztésének útját továbbra is keresnünk kell.A bányaművelés rendszerének átalakítása több

let kőzet termelésével jár, ezért az ércfeldolgozási folyamatokat is alkalmassá kell tennünk a változatlan fémmennyiséget hordozó, de növekvő mennyiségű kőzet feldolgozására. Ezt az Ércdúsító üzem rekonstrukciójával kapcsoljuk össze. Ez évben be kívánjuk fejezni az ércosztályozó gépek átalakítását, majd a következő két évben a törő-örlő rendszert építjük át. Ezt követően kívánjuk megkezdeni a vegyi folyamat technológiájának korszerűsítését, amelynek befejezése a VII. ötéves tervidőszakra húzódik át.Beruházási tevékenységünk meghatározó feladata az V. sz. bányaüzem 1984- re történő művelésbe vonása. Ismeretes, hogy az V. sz. bányaüzem a kimerülő Il-es, majd a III. sz. bányaüzem termelését pótolja. A Il-es és az V. sz. bányaüzem váltása a tervidőszak második felében következik be. A váltás előkészítése nemcsak a külső kivitelezőknek jelent nö-

Az V. sz. bányaüzem épülő aknatornyavekvő fontosságú szervező tevékenységet, hanem saját munkánkban is növekvő súllyal jelentkezik. A tervidőszakban kívánjuk megkezdeni a IV. sz. bányaüzem keleti bányamezőjének főfeltárását biztosító létesítmény kivitelezését is.Létszám- és munkaerőgazdálkodásunkban növekvő figyelmet fordítunk a nehéz fizikai munka csökkentésére, a munkakörülmények javítására, a balesetek és a foglalkozási ártalmak megelőzésére. Tervünkben létszámunkat évről évre csökkentjük. Az évi 4 százalékos központi bérfejlesztés mellett számolunk a létszámcsökkenés bérszint növelő hatásával is. Munka- és üzemszervezési tevékenységünket elsősorban a kiszolgáló munkaterületre összpontosítjuk. Nagy figyelmet fordítunk a munkaidő veszteségek feltárására, okainak megszüntetésére. Javítani kívánjuk' a csökkent munkaképességűek és különböző egészségi károsodást szenvedett dolgozóink foglalkoztatását. Terveinkben előirányoztuk a mozgásszervi megbetegedések gyógyítását elősegítő orvosi rehabilitációs központ kivitelezésének megkezdését.Tervünk legnyitottabb fejezete a költséggazdálkodás és az eredmény alakulása. Folyamatos árváltozással kell számolnunk a vegyi dúsítmány áránál, valamint az anyagoknál és az egyéb költségeknél. A várható

változások mértéke bizonytalan. Azt azonban biztosan kell látnunk, hogy folyamatos feladatunk a faj-, lagos anyagráfordítások csökkentése. Különösen a víz, az energia és az importanyag takarékosságra kell fokozott figyelmet fordítanunk. Ezirányú célkitűzéseinket külön intézkedési tervbe is foglaljuk.Szociális tevékenységünk céljaként dolgozóink munkakörülményeinek folyamatos javítását tekintjük. Fejlesztjük az üzemi, munkahelyi demokráciát. Különös figyelmet fordítunk az egyes rétegek, csoportok sajátos kérdéseire, felmerülő problémáik megismerésére és megoldására.A középtávú tervidőszak előttünk álló sokirányú feladatait a különböző munkaterületen dolgozók széles körű összefogásával, tevékeny közreműködésével oldhatjuk meg. Ezért fokozott figyelmet kell fordítanunk dolgozóink kezdeményezőkészségének további fejlesztésére, a munkahelyi feladatok időben történő megismertetésére.Tervünket kidolgoztuk, most a végrehajtásra kell figyelmünket összpontosítani. Bízunk benne, hogy egységes akarattal, munkánk hatékonyságának javításával feladatainkat a népgazdaság által támasztott követelményeknek megfelelően — hasonlóan az előző időszakokhoz — eredményesen megoldjuk.Dr. Patla Károly
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A kongresszus után

Erősíteni a KISZ 
kommunista jellegét

J reá únius 5—7-ig vállalatunk orfűi vízitelepén a Hí 
HH sz. bányaüzemi KISZ-vezetőség, az alapszerve- 

zeti vezetőségi tagok részére háromnapos veze
tőképző tábort szervezett. A rendezvénynek az volt a 
célja, hogy az ifjúsági vezetőkkel megismertessék a
KISZ X. kongresszusának dokumentumait, valamint a 
KISZ-alapszervezetek feladatait a határozatok végre
hajtásában.Az első nap kiemelkedő — Az elmondottakon kí-

Müvelt előadók,
gördülékeny előadások
Sajáles szakszervezeti oktatás 
a Kísérleti kutatási 
és automatizálási üzemben

eseménye volt Hagenthurn 
József kongresszusi élmény- beszámolója, valamint az üzemvezetés képviselőivel folytatott érdekes eszmecsere.Mint ismeretes, Hagenthurn Jpzsef, a III. sz. bányaüzem vájára képviselte vállalatunk fiataljait a X. kongresszuson és az a megtiszteltetés érte, hogy beválasztották a KISZ Központi Bizottságába. A kongresz- szusi élménybeszámolót használtuk fel arra, hogy választ kérjünk néhány kérdésre Hágenthurn Józseftől.

— Milyen volt a kong
resszus hangulata?— Az egész kongresszus hangulatát jónak éreztem. A küldöttek dolgoztak és mindenki igyekezett a legtöbbet elraktározni abból, amit hallott. A kritikus hangvétel volt a legjellemzőbb. Voltak egészen jól sikerült hozzászólások, voltak gyengébbek, de hasznosak voltak mindenképpen, mert nagyon sok területet érintettek, s így mintegy keresztmetszetét adták az ifjúsági mozgalmi munkának.

— Jónak tartod a szek
ció-, illetve plenáris ülés 
rendszerét a kongresszu
son?— Alapvetően jó, csak a szekcióülés tarthatott volna hosszabb ideig, hogy kimerítőbben hallhassák egymás problémáit a szekcióban dolgozó fiatalok.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 

Kablár János 
Szerkesztő: 
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vül, mit szerettél volna még 
a küldöttek tudomására 
hozni?— Az időhiány és az átfedések elkerülése miatt úgy volt célszerű, hogy az azonos szekcióban dolgozó küldöttek megegyeznek abban, ki, miről beszél. Én inkább a bányászfiatalok problémáival szerettem volna foglalkozni, ez jobban a szívemen fekszik. Úgy ala-l kult, hogy ezekről a tatabányai küldött-társam beszélt részletesen. Véleményem szerint az volt a lényeg, hogy elhangzott és nem az, hogy ki mondta el a bányászati rehabilitációban, a munkakörülményekben, a bérezésben és a szociális ellátásban tapasztalható megoldásra váró gondokat.

— Milyen programokat 
szerveztek a küldötteknek?— A kongresszus volt maga a program jó része. Az első két nap reggel nyolctól este hétig, nyolcig tanácskoztunk, ami elég fárasztó volt. Azért szórakoztató jellegű műsor is volt, melyen zenei együttesek fellépése és disco szerepelt.

— A kongresszusi hatá
rozat továbbítása a KISZ- 
tagsághoz milyen formában 
történik?

— A határozat már megjelent a Magyar Ifjúság kongresszusi számában. Rövidesen megkapják a KISZ-alapszervezetek is, és elkezdődhet a feldolgozás, a helyi tennivalók kijelölése, ami igen komoly munkát jelent majd az ifjúsági mozgalom minden szintjén.
— Az, hogy KB-tag let

tél — amit örömmel hallot
tunk és gratulálunk hozzá 
— számodra milyen felada
tokat jelent majd?— Az első KB-ülésen csak a tisztségviselők megválasztására került sor. A konkrét feladatok kiosztása a következő ülés feladata lesz. Gondolom, az ifjúmunkás-szekción belül helyi patronálást bíznak rám, másrészt vállalatunk és a megye munkásfiataíságának gondjait, problémáit kell figyelemmel kísérnem és tolmácsolnom a Központi Bizottság ülésein. Ez egyben azt is jelenti, hogy a jövőben sokkal többet kell foglalkoznom a KISZ-szel, több lesz a mozgalommal kapcsolatos lekötöttségem. Ezzel együtt azonban a gazdasági munkámat is becsületesen el szeretném végezni. Örülök, hogy személyemben vállalatunknak is van most már képviselője a KISZ KB-ban. Ezt arra szeretném felhasználni, hogy a testületet folyamatosan informáljam sajátos gondjainkról, s e gondok mielőbbi megoldásán munkálkodjam.Kívánjuk, hogy így legyen!

Herendi István

— Nálunk az üzem dolgozóinak egyharmadá műszaki állományú, egyetemi, főiskolai végzettséggel rendelkeznek. A párton kívüli műszakiak politikai képzése, úgy érezzük, nem megoldott üzemünkben. Igaz, hogy látogathatják a párt politikai vitaköreit, de így azok száma 30—40 főre duzzadt, ezáltal a vitakör funkcióját már nem tudják betölteni. A szakszervezeti oktatások keretén belül szeretnénk egy hasonló vitakört — e javaslattal fordult a vállalati szakszervezeti bizottsághoz Müller 
Károly, az üzem szakszervezeti bizottságának titkára, egy évvel ezelőtt az 1980/81-es oktatási év szervezésekor.

— Az időszerű kérdések tanfolyam témaköreit ajánlottuk a hallgatóknak, akik érdeklődésüknek megfelelően 5 előadást választottak ki, gazdaságpolitikai, művelődési kérdések, az üzem középtávú terve és a nemzetközi helyzet állt az érdeklődés középpontjában.
— Hogyan sikerültek az 

előadások? — kérdeztük 
Mispál Valéria vegyésztechnikust, az oktatási csoport bizalmiját és Steiner Gyula üzemegység-vezetőt.— Az első előadásnak, melyet Bujtor Béla, a II. sz. bányaüzem vezetője tartott a VI. ötéves, terv gazdaságpolitikai célkitűzéseiről, igen nagy sikere volt. Majd dr. Patla Károly, a tervgazdasági osztály vezetőjének előadása után a kötetlen beszélgetést alig lehetett abbahagyni, de egyértelműen jó vélemény volt a többi előadásról is. Az emberek között hamar elterjed valamiről a vélemény. Még ide is telefonáltak és érdeklődtek a következő előadás után, mert hallották, hogy ide érdemes eljárni.— Sok múlott az első előadáson. Ha az nem sikerült volna, a többire csak nehezen tudtuk volna moz
Tanácskozott a Magyar—Szovjet Baráti Társaság 

vállalati tagcsoportjának új elnökségeA vállalati párt-végrehajtóbizottság a közelmúltban értékelte az MSZBT vállalati tagcsoportjának munkáját, határozta meg a jövő feladatait, bízta meg az új elnökséget a munka folytatásával.Az elnökség május 25-én tartotta alakuló ülését, ahol megtárgyalták és elfogadták az 1981. évi munkatervet. A terv mindenekelőtt azt tartalmazza, hogy rendszeresebbé, élőbbé kell tenni a tagcsoport munkáját, ennek érdekében újjá kell szervezni az aktívahálózatot.Szorosabb kapcsolatot kell kiépíteni a szovjet szakér

gósítani a hallgatókat. Nem volt olyan, aki azt mondta volna, nem ér rá eljönni.
Steiner Gyula a szakszervezeti oktatásokkal kapcsolatban több évtizedes tapasztalattal rendelkezik. — Az elmúlt 20 év alatt a szak- szervezeti oktatások propagandistái nem egyszer hagyták, hogy az oktatások csak munkahelyi problémák vitájává fajuljanak. Ilyenkor aztán a hallgatóknak az a véleménye, hogy felesleges volt ott ülni. A jelenlegi csoportnál az elméleti alapok megvoltak, az előadók pedig igen magas színvonalon tartották előadásaikat. A napi aktuális dolgokról olyan információkat kaptam, melyek az újságokban szétszórtan, vagy egyáltalán nem jelentek meg, és amelyek számomra nagyon hasznosak voltak. Vesztettem volna, ha nem vettem volna részt ezeken a foglalkozásokon, de szerintem az volt a többiek véleménye is. Jól felkészült előadók, gördülékeny előadások voltak. Hányszor találkoztunk már olyan előadókkal, akik sok ismerettel rendelkeztek, de ezt nem tudták a hallgatóknak átadni.— Tudni kell vezetni a foglalkozásokat és ez most sikerült. Tág határok között a kérdések özönével árasztották el az előadókat a hallgatók. Provokatív kérdések nem voltak, de olyanok, melyek az életből vett visszásságokra utaltak, bőségesen. A következő évben propagandista leszek, de ha lesznek hasonló, előadások oda szívesen elmegyek.

Müller Károly: — Elég nagy propagandát fejtettünk ki, de csatát nyertünk. A pártvezetőség is jónak ítélte ezt az oktatási formát és a következő évben is ajánlják a vitakör szervezését, amelyre még jobban fel kell készülnünk. 
Dr. Roisz Andrásné

tőkkel, gyakoribbá, tartalmasabbá tenni a megyénkbe érkező szovjet turisták fogadását. Szeptember 16- án a Kutató-mélyfúró üzem, október 28-ári a IV. sz. bányaüzem MSZBT aktívái szervezik még e csoportok fogadását.A szovjet tudomány népszerűsítésének érdekében a tagcsoport, ismeretterjesztő előadásokra mozgósítja a vállalat szakembereit.A volt szovjet ösztöndíjasok klubjával rendszere

Biztosítani a jó 
munkahelyi légkört
A pártszervezet gazdaságszervező 
és ellenőrző tevékenysége 
a Kutató-mélyfúró üzemben

Az MSZMP Kutató-mélyfúró üzemének alapszer
vezete június 9-én tartotta vezetó'ségi ülését, 
melynek témája a pártvezetőség gazdaságszer

vező, ellenőrző tevékenysége volt. Kosa László párt
titkár tájékoztatójában foglalkozott az alapszervezet 
gazdaságpolitikai tevékenységével általában, valamint 
beszámolt az ezirányban végzett munkáról és vázolta a 
pártszervezet előtt álló feladatokat.Az országosan is megnövekedett gazdasági feladatok, mint a munka hatékonyságának és minőségének fejlesztése, és az üzemi munkák szétszórtságából fakadó különleges helyzet az üzem pártszervezetére is nagy feladatokat ró. Igen fontos a gazdaságpolitikai feladatok egységes értelmezése, az üzemi terv maradéktalan teljesítése.A pártszervezet vezetőségének ennek érdekében kell tevékenykednie: a termelékenység biztosítása, az üzemszervezés fejlesztése, a munkaerő ésszerű hasznosítása, az eszköz és készlet- gazdálkodás optimalizálása, az anyag- és energiatakarékosság alkotják a munka főbb területeit. Ebben a politikai munka sajátos eszközeivel segíteni, szervezni és ellenőrizni a feladatok végrehajtását.A feladatokat a felsőbb pártszervek gazdaságpolitikai határozatai szabják meg. Különösen oda kell figyelni a vezetési stílus helyességére, foglalkozni kell a kisebb közösségek és az egyének emberi problémáival, mely a jó munkahelyi légkör alapja. Mindez erőteljesen visszahat a termelési folyamatokra. Ezért nélkülözhetetlen az információk beszerzése a munkahelyekről, de az is, hogy a dolgozók az őket érintő, érdeklő kérdésekben tájékoztatást kapjanak. A termelésben, a gazdasági és politikai munkában a párttagoknak példamutatóan kell tevékenykedniük, ezen túlmenően propagandával, termelési agitációval, erkölcsi-politikai bíztatással és ösztönzéssel mozgósíta

sebb kapcsolatot alakítanak ki.Ebben az évben két vetélkedő szervezését vállalja magára a tagcsoport közösen a szakszervezettel és a KISZ-szel, „Ember a világűrben” és „Ki tud többet a Szovjetunióról?” címmel. November hónapban pedig a szovjet filmek fesztiváljának sikeres lebonyolítását segítik.A párt-végrehajtóbizottság a vállalati MSZBT tagcsoport ügyvezető elnöki tisztjével Bogár Istvánt, titkári funkcióval Kósa Jó

niuk kell a dolgozókat a gazdasági feladatok megoldásában.A pártszervezet ellenőrző tevékenysége nélkül nem végezhet hatékony munkát. A napi feladatok figyelemmel kísérése, a különböző szintű vezetők beszámoltatása lehetővé teszi, hogy a gazdasági vezetés figyelmét időben felhívhatja a hibák kiküszöbölésére, az ellentmondások feloldására. Ugyanez tükröződik vissza a káderpolitikai kérdések megoldásában is.A pártszervezet a gazdaságpolitikai kérdések megoldásában természetesen támaszkodik a szakszervezet és a KISZ vezetőségére és tagságára is. A munka elvégzésére a Kutató-mélyfúró üzemben négy pártcsoportot alakítottak ki, ezek egy-egy gazdasági-szakmai közösség kommunistáit fogják össze. A pártcsoportve- zetők az üzemegységi négyszögekben szoros kapcsolatot alakítottak ki a gazdasági és társszervezeti vezetéssel, és részt vesznek a gyakorlati feladatok megoldásában. Ugyanez a helyzet üzemi szinten is.Az üzemi pártszervezet elsősorban azt tartja szem előtt, hogy az ember alapvető szükséglete a munka. Az ember dolgos lény, hozzá tartozik az alkotni vágyás. A jólétérzetnek egyik alapvető összetevője az, hogy legyen munkája és öröme teljék benne. Ehhez kell a pártszervezetnek a megfelelő, a legjobb munkafeltételeket, légkört politikai eszközökkel biztosítani.
Koch László

zsefet, a volt szovjet ösztöndíjasok klubja elnöki tisztjével Bimbó Józsefet bízta meg, elnökségi tagsággal pedig Fürdős Ferencet (II. sz. bányaüzem), Pam- mer Jenőt (III. sz. bányaüzem), Bőhm Lászlót (IV. sz. bányaüzem), Tóth Károlyt (ÉDÜ), Bán Tibort (Szolgáltató üzem), Nagy Larisszát (Kutató-mélyfúró üzem), Szondi Lajost (Kís.- kut. aut. üzem), Virágh Károlyt (Központ) és Kol- sovszky Rudolfot (Anyag- és áruforgalmi főosztály)
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Külterületen - fúrósok között
Pécs—Balassagyarmat 285 kilométer az autótérkép szerint. Nekünk többnek tűnik, amikor kiszállunk a mikrobuszból és kinyújtóztatjuk elgémberedett végtagjainkat.A . városi. strand mellett magasodik a ZIF 1200-as

Tóth György, az M—1-es if júsági szocialista brigád ve
zetője a lyukbővítő szerszá mot mutatja.berendezés, itt dolgozik a Tóth György által vezetett M—1-es ifjúsági brigád.—Éppen most múlt huszonnégy éve, hogy fúrós lettem. Szeretem ezt a szakmát, megszoktam a távollétet, az utazgatást, a különös munkabeosztást. Itt különleges munkát végzünk ■ — mondja a vezető mester.— Á Balassagyarmati Városi. Tanács fordult hozzánk segítségért. A városban már jóideje Vízkorlátozás van, igen kévés az ivóvíz. Most egy artézi kút fúrásával próbálunk a gondon enyhíteni.

— Milyen a kapcsolat a 
városiakkal?— Igen jó — mondja Tóth György, s a többiek, Sulc István, aki a termelési részleg KISZ-titkára is,

Oszogyán Mihály és Szan- ka Tibor, aki most a gyakorlatban ismerkedik azokkal a fogásokkal, melyeket az egyetemen elméletben mái' elsajátított, rábólintanak — Dr. Vass Miklós tanácselnökkel gyakran találkozunk itt, de a város min

den lakója nagy érdeklődéssel és várakozással figyeli munkánkat.Miközben a kis villanymelegítőn fő a pincepörkölt, az ellátásról, elhelyezésről, bérekről beszélgetünk. Az elhelyezéssel mindenki elégedett, a jó kollektív szellem átsegíti őket a kisebb-nagyobb nehézségeken, a külszolgálati díjat mindenki nevetségesnek tartja, hiszen a havi 500— 000 forint jóformán semmire sem elég. Jó hangulatú kollektívától búcsúzunk.Tatabánya szomszédságában a csordakúti bányaüzem mellett dolgozik Tóth 
Kálmán vezető fúrómester irányításával az M—4-es berendezés. Ez a következő állomásunk.

Sűrű tölgyerdőben gyalo
golunk a gép hangja irá

nyába, kísérőnk Szennyai 
Tibor geológus technikus. A berendezésnél Czakó La
jos fúrómester és Eigner 
József éppen kiépítenek. A magcsőből oligocén-kori szenes réteg kerül elő. A fúrás a bauxitlencse határát keresi.

— Mikor indulnak haza?— Ma péntek van, délután 2 órakor lejár a műszak, készülődünk és indulunk haza. Nem könnyű megszokni az itteni munka- beosztást. Tizenkét óra munka, ugyanannyi pihenés. Nyolc napig dolgozunk, azután nyolc napot otthon töltünk — mondja Eigner József fúrómunkás.A Tapolcai-medencében három fúróberendezésünk is dolgozik, az M—9-es, az M—6-os és az M—8-as.
Károlyi Sándor, az M—lies vezető fúrómestere elégedett két munkatársával, 

Németh Zoltán és Orsós Já
nos fúrómunkásokkal. Bekalauzol bennünket a gép mellett levő „irodába”.

Károlyi Sándor, az M—9-es berendezés vezető fúró- 
mestere és Füzes János külterületi üzemegység-vezető.— Ez a debreceni bódé — magyarázza — sokat segít bennünket a terepen. Kényelmes, könnyen kezelhető, szállítható, s ha olyan helyen vagyunk, hideg-meleg zuhanyzó is létesíthető benne. Itt sajnos nincs ilyen

vízszerzési lehetőség, de azért itt is praktikus.Az M—G-os berendezésnél Bózsahegyi János vezető fúrómester elsősorban a problémákat sorolja. Ez természetes, hiszen ő szak- szervezeti főbizalmi is egyben. Kevés a prémiumkeret, gondot okoz az anyagrakodás, hiányzik a ruda- zattartó lakat, túl kicsi a szoba, ahol laknak. A beosztottak: Lukács Béla fú- rós-lakatos, Hajdú József fúrómester és Hajdú István fúrómunkás csatlakoznak a véleményhez.Utolsó állomásunk hazaindulás előtt Uzsabánya mellett az M—8-as berendezés. Nagy Ferenc vezető fúrómester mutatja a magcsőből kikerülő anyagot, a nehezen fúrható kavicsot. 
Füzes János külterületi üzemegységvezető és Kása 
László párttitkár jegyzi a felmerült problémákat: vízhatlan ruhák kellenek még — ponyva is a géphez — teszik hozzá Matyó Zoltán és Králik Lajos fúrómunkások.

Kemény, férfias munka a külterületen dolgozó fúrósoké. Hidegben, kánikulában, esőben, hóban kell helytállniuk messze a családtól, az otthontól. Elismerés illeti őket.
K. J.

A nehézségek leküzdhetők

Gondjaink gyökerei
z 1981-es gazdasági év vállalatunknál nem jól 

indult. Az első negyedéves tervet nem telje
sítettük, s bár a második negyedévben az el

maradást valamelyest csökkentettük, igen nagy erőfe
szítésekre lesz szükség ablioz, hogy éves tervünket 
teljesíteni tudjuk. Erről beszélgettünk Szomolányi 
Gyulával, a vállalat műszaki főosztályának vezetőjé
vel.-e- Lassan félévéhez kö

zeledik a gazdasági év. Mi
ként foglalná össze a válla
lat eddigi gazdasági ered
ményeit?— Az 1981. évet, eltérően a korábbi évektől, gyengébben kezdtük. Elsősorban a IV. sz. bányaüzemnél igen jelentős elmaradás következett be a fémtermelés területén. A május hónapban megtett intézkedések hatására ezt az elmaradást sikerült jelentősen csökkenteni a IV. sz. bányaüzemben. A II. sz. bányaüzem túlteljesítésével vállalati szinten várható a fémtermelési terv féléves teljesítése, ami alapja az exportterv és a fémre vetített költségterv túlteljesítésének. Lehetséges, hogy a vágathajtási tervek teljesíté- ről a tervezett létszám, illetve műszakszám hiánya miatt féléves szinten elmaradunk.

— Milyen körülmények 
eredményezték, hogy hosz- 
szú, eredményes évek után 
az idén gondot okoz a terv 
teljesítése?— Bányaüzemeinknél az elmúlt évtized alatt a váj- végi létszám 25 százalékkal csökkent. Az utolsó években azonban elérte a csökkenés az évi 5 százalékot. Az elmúlt tíz év folyamán a korábban megkezdett műszaki fejlesztési, szervezési és beruházási tevékenységünk eredményeképpen a produktív teljesítmények növekedésével sikerült a kieső vájvégi létszámot pótolni. A termelékenység növekedésének a lehetősége azonban az utolsó négy évben a hagyományos technológiák mellett korlátozódott.— Ez azt eredményezte, hogy mór a kieső vájvégi létszám nagyobb, mint a produktív teljesítmények növekedése. A vájvégi létszámhiány a legnagyobb gondot a IV. és III. sz. bányaüzemben jelenti. A létszámhiány okozza a gondot és teszi kérdésessé a tervben elhatározottak végrehajtását.

— Mit tettek a problé
mák enyhítésére és a le
maradás felszámolására?— Miután a tervezett

vájvégi létszámhiány, illetve a műszakszámhiány a gondok okozója, elsősorban ezen a téren kellett intézkedéseket tenni. Ez tette szükségessé, hogy a III. és IV. sz. bányaüzem újság- hirdetéssel próbálta a vájvégi gondjait enyhíteni, de ezen túlmenően a meglevő létszámot mozgósította a lemaradás felszámolására. Ennek eredményeképpen került sor a bányaüzemekben a szabad szombati túl- műszákos termelésre. Vájvégi dolgozóink megértették az üzemek nehézségeit és vállalták szabad szombatokon is a munkavégzést.
— Az emberi tényezőkön 

túl yárható-e új technika, 
illetve technológia beveze
tése, amely a gondok eny
hítését szolgálná?— Az elmúlt években megkezdett fejlesztési munkák lehetővé tették, hogy a vállalat elhatározza alapvetően új bányaművelési technológiára való átállás bevezetését. Az év elején mintegy 80 millió forint értékben rendeltünk olyan önjáró bányagépeket, amelyek hivatottak lennének a termelékenység olyan mértékű növelésére, amely biztosítja a vájvégi létszám továbbra is várható csökkenésének ellensúlyozását. Ezen gépeknek a megérkezése legkorábban is a IV. negyedévben várható, így ez évi gondjainkat az új technika bevezetése nem enyhíti. A jövő évet illetően is marad még gondunk a vájvégi létszámhiány enyhítésére.

— Hogyan ítéli meg ezek 
után az éves terv teljesíté
sének lehetőségét?— Az éves fémtermelési terv és ezen belül az exporttervünk teljesítése biztosítható. Ehhez az szükséges, hogy amennyiben a hirdetések ellenére sem sikerül a vájvégi létszámhiányt felszámolni, a vájvégi dolgozóink a szükséges mértékben vállalják a szabad szombatokon a túlmű- szakok teljesítését. Szükség lesz esetleg bizonyos belső tartalékok csökkentésére és a vállalat minden területén a még szigorúbb költség- gazdálkodásra. Veress

Az Állami dij árnyékában

.: J.-i;
Szennyai Tibor geológus technikus az M—4-es beren
dezés fúrómagját dokumcn tálja, a háttérben Tóth Kál
mán vezető fúrómester, Cz akó Lajos fúrómester és

■—Elgmer József fúrómunkás kiépítenek.

A IV. sz. bányaüzem szállí
tási körletének parányi irodá
jában Deák László csapatveze
tő vájár, Dcckmann János es 
Bogyai Ferenc főaknász a 
es ma reggeli lyukasztás vol 
beszélget. A siker öröme é- az 
utóbbi évek munkájának mjfl- 
den nehézsége leolvasható fá
radt arcukról. Kopognak, az
tán valaki egy levelet tesz az 
asztalra.

— A 21-esnek jött.
A légiposta küldemény Mon

góliából érkezett. .Ott dolgozik 
az Állami díjas csapat egykori 
két vájára, ök írtak.

Tizenharmadik szint. Ahogy 
távolodunk az aknától úgy vá
lik egyre nyomasztóbbá a hő
ség.

— Nemsokára beszerelik a 
hűtőgépeket — magyarázza Bo
gyai Ferenc —, akkor legalább a 
vájvégen elviselhető lesz a klí
ma. Szükség is lesz rá, mert

áí| árnyékában

Méltó utódok
még legalább másfél kilomé
tert hajtjuk ezt a vágatot.

— A felszínről igen költséges 
volna kutatni ezt a bányatér
séget, ráadásul nem is lehetne 
elég pontosan feltérképezni az 
ércviszonyokat. Ezért van szük
ség erre a feltáró-vágatra.

A robbanóanyag-raktárnál 
Szőke József, a 21-es csapat 
aknásza csatlakozik hozzánk.

— Kiszállítottak már és most 
ácsolnak — mondja.

— Jó már a rakodógépük? — 
kérdi a főaknász.

— Még nem. Most jonneK 
majd megcsinálni. Egy géppel 
szállítottak.

Mire a vájvégre érünk, mar 
állnak a TH-támok. Bácz Imre

csapatvezető és Kovács József 
szakvezető irányítja a többie
ket.

— Ennek a vágatnak a vég
legesítését is ők végzik — ma
gyarázza a főaknász. Ez azt je
lenti, hogy a csapat torkrétoz. 
Havonta általában kétszer visz- 
szamenőlcg végleges biztosítás
sal látják el a vágatot. Egyéb
ként nagyon precízen csinál
ják, mindemellett még növel
ték is a teljesítményüket. Ha
vonta átlagosan 120 métert ha
ladnak. A 21-es ma is a vál
lalat egyik legjobb vágathajtó 
brigádja.

— Az Állami díjasok közül 
ma már senki sincs a csapa

ton. Az utóbbi években a kol
lektívát „csak” mint az egyik 
legjobbat Ismerik.

— Sajnos — mondja a csa
patvezető — ma már egy Ál
lami díjas sincs közöttünk. A 
kollektíva húsz éve alakult. A 
régiek közül már alig marad
tunk. Az utóbbi években ala
posan megfiatalodott a csapat. 
Sajnos ez a vérfrissítés nem 
ment minden nehézség nélkül, 
de körülbelül két éve sikerült 
megtalálni azokat a fiatalokat, 
akik méltó utódai lehetnek 
Tancsáéknak. Most jól együtt 
vagyunk és azt hiszem ta
valy nem véletlenül nyertük el 
a kongresszusi zászlót.

— Ezen a munkahelyen a 
vágat véglegesítését is a csa
pat végzi. Ez havonta jó né
hány robbantás kiesésével Jár. 
Hogyan lehet, hogy mégis nőtt 
a teljesítményük?

— Az előző munkahelyünk 
nagyon távol esett és sok időt 
elvett az utazás. Meg aztán ott 
még melegebb volt. Persze 
azért itt is meg kell izzadni.

Nógrádi Gábor
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„Nem kimondott férfimunka”

Hímző férfiak
a munkásszállón

— Nézd, ezen a kézimunkán férfinév van, meg azon is, meg a másikon is! Tényleg férfiak csinálhatták?A csodálkozó megjegyzéseket a munkásszálló folyosóján hallottam a „Csináld velünk! Csináld magad!” házilag rendezett hobbi-bemutatón.— Nem kimondottan női munka ez! — .állították, az alkotók kivétel nélkül, már a beszélgetés elején.— Hol és hogyan ismer
kedtek meg a kézimunká- 
zással?

Erdős Mihály vájár (IV. sz. bányaüzem): — A szüleim a két fiúgyerek után nagyon szerettek volna egy kislányt is, de én, a harmadik is fiúnak születtem. Mint legkisebb gyerekei, anyám velem foglalkozott a legtöbbet. Sokat kézimunkázott. Már egészen kisgyerek koromban én is megpróbáltam és sikerült. Asztalterítőket, párnákat, falvédőket csináltam, már szinte tele van velük a lakás. A feleségem is nagyon csodálkozott, amikor megismert: igen? te csináltad?” — kérdezte.
— Kézimunkázik még va

laki a családban?
— A hetedikes kisfiam szintén nagyon szívesen. Neki meg mindig nő osztályfőnöke volt, tőlük tanult varrni, ö a keresztöltést szereti, én meg a kalocsai és sárközi mintákat.
— Előrerajzolt anyagokat 

vásárol?— Nem! Mindig magam tervezem, rajzolom a motívumokat, először papírra, ceruzával, majd finom vászonra kopírozom át. Így lesz egyéni.
— Mikor szokott varrni?— Hangulat dolga. Van olyan hónap, hogy egész hónapban nem kerül a kezembe, van amikor két héten át csak varrók.
— Mit csinál még szabad 

idejében?— Sakkozom, zenélek, és minden hétvégén hazautazom a családhoz.
Jersek László operátor (III. sz. bányaüzem): — Nagyszüleimnél nevelkedtem és kiskorom óta rá- kényszerítettek arra, hogy az elszakadt ruháimat magam varr jam meg. Nagyanyám sokat varrt, engem 

is ő tanított. Az élettársammal együtt felváltva varrunk most egy étkező- garnitúrát. Versenyzőnk kinek sikerül jobban. Mi kész mintákat veszünk, de ha nem tetszik benne valami, kedvünk szerint átalakítjuk.— Opy hallottam, fafara
gással is foglalkozik.

— Könyvespolcot, lámpákat csináltam már. A szállón levő barkácsmű- helyből kérem kölcsön a gépeket, fúrót, köszörűt. Téli hónapokban, esős időben no, meg amikor spórolni akarunk, akkor varrunk. Le kell kötni az embernek az idejét. Ha nem ezt csinálnánk járnánk a várost, a szórakozóhelyeket. A bemutató utón volt aki kérte, hogy adjuk el egyiket másikat. Eladni, amit az ember saját magának készít? Meg se lehetne fizetni ezt a munkát, meg azt a jó érzést, amikor elkészül egy-egy új darab. Ha vendég jön hozzánk, neki is tetszik és megdicséri, az úgy feldobja az embert.— A munkatársak, amikor meghallották ezt a kiállítást, bejöttek az üzemből, volt aki a város másik végéből is — csatlakozott a beszélgetéshez Nemes Ist
ván raktáros (Kutató-mélyfúró üzem), az ágyútalp és a keresztszemes párna készítője.— Én a mintákat mindig készen szerzem ismerősöktől. Ha meglátok egy párnát, amelyik tetszik, elkérem, és én is megcsinálom. Ezt a lányomnak csináltam, most viszem haza neki. Boldogult jóanyám hányszor elvert, mert a félbehagyott kézimunkájába be- levarrtam! — Emlékszikvissza néhány évtizeddel ezelőtti időre.

Szanda Antal csillés' (IV. sz. bányaüzem), a legnagyobb sikert a gyufaszálakból készített híd-pillérrel aratta, amelyhez ragasztót nem használt, minden gyufaszál elmozdítható, kivehető, a kis építmény mégsem dől össze. Feleségével kalocsai térítőt készítettek együtt. A honvédségnél — ahol szerinte nagyon sokan varrnak — pedig az üvegkötés technikáját ismerte meg. Ezt csinálja legszívesebben szabad idejében. Na és a sport. Az ejtőernyős szakosztályhoz szeretne ismét visszakerülni.— össze kell fogni az ilyen érdeklődésű embereket — vélekedett Jersek László és Hideg Kálmán, akik majd egy hónapig gyűjtögették a bemutató anyagát —, egymástól kérik a mintákat, érdeklődnek a technikai fogások utón.A tömegcikkek bőségével szemben mindig megjelenik az egyedi iránti igény. Napjainkban ismét érezhetjük, a kézimunka nagyobb becsületét és a kézimunkázok, fafaragók, kézművesek számszerű növekedését. Az önkifejezés, az alkotás öröme, a környezet szépítésére tett törekvések pénzben valóban ki nem fejezhető értékek.
Dr. Roisz Andrásné

ss

Üzemi gyermeknap

Felvételünkön a gyermeknap résztvevői. Szabó Győző felvételeflsra Hl. sz. bányaüzem 
jfgága KISZ-szervezete és nőbizottsága a hagyományoknak megfelelően, május utolsó vasárnapján idén is megrendezte azüzemi gyermeknapot.Az üzemi sportpályán le

A Kutató-mélyfúró üzem MHSZ klubja által patronált 39-cs dandár úti Általános 
iskola lövész-szakköre az úttörőmozgalom megalakulásának 35. évfordulójára lég
puskás lövészevresenyt rendezett. Felvételünkön Varga Béla szakkörvezető (KMU 
MHSZ klubtitkár) a lövész-szakkör tagjaival. Budai József felvétele

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
és a Komarov Kertmozi 
júliusi műsorából

Ságvári: 1-én 9,00 és 10,30 óra
kor: Szent Péter esernyője
(magyar film).

16,00 és 18,00 órakor: Piedonc 
Egyiptomban (olasz film).

3- án 9,00 és 10,30 órakor: Pé
ter cár és a szerccsen (szovjet 
film).

4- én 10,00 és 18,00 órakor: A 
fej nélküli lovas (szovjet film).

5- én 16,00 és 18,00 órakor: A 
fej nélküli lovas (szovjet film).

8-án 9,00 és 10,30 órakor: Öz, 
a csodák csodája (USA film).

16,00 és 18,00 órakor: A feke
te kalóz (olasz film).

10- én 9,00 és 10,30 órakor: A
fej nélküli lovas (szovjet film).

11- én 16,00 és 18,00 órakor:
Nyári rét (ausztrál film).

12- én 16,00 és 13,00 órakor:
Nyári rét (ausztrál film).

15-én 9,00 és 10,30 órakor:
Péntek 13 (magyar film).

16.00 és 18,00 órakor: Üzenet 
az égből (japán film).

Studiógaléria: 12-ig a Ságvári

bonyolított rendezvény szépszámú résztvevői önfeledten játszottak és szórakoztak. Filmvetítés, rajzverseny, légpuskalövészét, kerékpározás, zsákbanfutás- mocsórjárás, teniszezés és labdarúgás szerepelt a mű

Endre Művelődési Ház és az 
Építők úti iskola formázó-min- 
tázó szakkörének kiállítása.

Július 13-tól a kisgraíika-ba- 
rátok körének kiállítása.

A Művelődési Ház régi szár
nya és a Pinceklub július 1. 
és augusztus 31. között átala
kítás, illetve tatarozási munká
latok miatt zárva tart. Ez idő 
alatt csak a Ságvári Mozi,' il
letve a Stúdiógaléria üzemel.

Komarov: 1-én: Halálos té
vedés (NDK film).. .

2—3-án: A fekete kard ro
mánca (spanyol film). .

4—5-én: Csárdáskirálynő (ma
gyar film).

6- án: A pofon (francia film).
7— 8-án: Skalpvadászok (USA 

film).
9—10-én: Pantaleon és a 

hölgy vendégek (dominikai
film).

11—12-én: A nyolcadik utas 
a Halál (angol film).

13—14-én: Luxusbordély Pá
rizsban (francia film).

15-én: Rocky (USA film).
Az előadások 21,00 órakor 

kezdődnek. — •

sorban. A jó hangulatot fokozta a szép idő, a meg- vendégelés és nem utolsó sorban a díjként szétosztott rengeteg játék és csokoládé.
Baumann József

Nyolcas
névadóEgyre népszerűbb hagyomány a III. sz. bányaüzemben, hogy a nőbizottság és a KISZ csoportos névadókat rendez. Ezeket jól előkészítik, és igyekeznek ünnepélyessé tenni. Az a tapasztalat, hogy e névadók maradandó élményt, tartalmas emléket jelentenek a szülőknek, rokonoknak és a baráti körnek egyaránt.A június 13-án délelőtt a Boldogság Házában rendezett névadón a következők voltak a főszereplők, illetve az ünnepeltek: Bácskai 
Gábor, Danyi Diána, Imre 
Mariann, Ligner Jácint, 
Ligner- Szabolcs, Molnár Il
dikó,' Nagy Sándor és Os- 
váth Gabriella.

H. I.

Az utca képe 
megváltozottHosszas várakozás, többszöri pályamódosítás után végre eljött az a nap, amikor minden Ércbányász utcai lakásba beköltöztek a tulajdonosok. Az első napok, sőt az első hetek a berendezkedéssel teltek el. A lakáson kívül, hogy mi is van, azt alig vettük észr*. A „belakást” követően egyre többen jutottunk már el az ablakokig, sőt már a loggiára is kimerészkedtünk, ismerkedni az új otthon környékével. Az első napsugarak aztán egycsa- pásra megváltoztatták az utca életét. Benépesült az aszfalt labdázó, kerékpározó, hancúrozó gyerekekkel. Mit gyerekekkel, ez már egy komoly kis hadsereg. Vezér igaz nincs, de egyéniségek akadnak köztük. Az egyik nap új, kedves kis jövevény érkezett e népes kis seregbe. A gyerekhad azonnal befogadta, hiszen minden játékban benne volt. Ha labdázni kellett, az elsők között jelentkezett, s ha fogócskázni kellett aki. kor sem hivatkozott semmire. Szóval szeretett játszani, szerette pajtásait.Hamar az utca képéhez nőtt, s ha egy nap nem láttuk, már hiányzott. Legjobb erénye az okosság volt, soha nem hangoskodott, pedig egy ilyen apróság igazán beleugathatott volna e városszéli nagy pusztaságba. Mert ő egy öthónapos, törzskönyvezett német juhász kutya volt, s pedigréje alapján a Meszespusztai Argos névre hallgatott. így múlt időben, mert már nincs, nem játszik senkivel, mert valaki nem szívlelte. Megmérgezte! A azer gyorsan ölt, Argos csendben, a gazdi garázsában — mely otthona volt — egy nap alatt kiszenyedett. Kisfiam úgy mondta: — Papa hallottad, meghalt az Argos. Megölték!Akkor nem akartam elhinni, azt hittem gyerekes szóbeszéd, de Gábor, a gazda mondta, hogy igaz! Kinek állt útjában az a kölyök kutya? — kérdezte ő, s ezt kérdezem én is. Hogy nem gyerek „műve” az biztos. Ilyent gyerek nem tesz, ebben felnőtt keze van. Hogy ki, sajnos nem tudom, de hogy milyen lehet, azt gondolom.Ö az, aki az „útjába” kerülőt odébb löki az autóbuszon, az üzletben, a hivatalokban. ö az, aki beadványaival, panaszos soraival bombázza az ilyenolyan illetékest, mert őneki nem jó senki, semmi sem. Ugyanakkor a szomszéd fejére rázza a szőnyeget, bömbölteti a rádiót, a kocsijából a lépcsőház bejárata elé engedi a fáradt olajat. Mert ő: Ö, s neki mindent szabad. Ha a nyilvános telefon nem működik, ököllel veri, az útjába ténfergő macskát a lábára veszi, s az elszáradt karácsonyfát az ablakán át viszi le. Ha főnök, minden bizonnyal a beosztottjait, ha meg beosztott, akkor társait „nevelgeti”. Talán most is ezt teszi?! Veress T.
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Vállalati
tűzoltóversenyKellemes időben, a vállalat gazdasági és társadalmi vezetőinek jelenlétében került sor a kétévenként ismétlődő vállalati tűzoltóversenyre 1981. június 6-án az Anyag- és áruforgalmi főosztály területén, a kitűnően előkészített pályákon.A résztvevő 8—8 fős csapatok a verseny nyitányaként elméleti tudásukról adtak számot teszt formájában, majd ezt követte a gyakorlati feladatok teljesítése.A gyakorlati ismeretek elsajátítását felmérő szerelési feladatokat kismotorfecskendő és osztottsugár szerelés szabályos, illetve gyorsasági versenyszámokban teljesítették.Mindhárom versenyszámban kitűnően felkészült, lelkes csapatok versenyez
Szovjet professzor 
előadása a MÉV-nélMájus végén a MÉV tanácstermében A. Nyegyo- sev professzor, a Csitai Földtudományi Kutatóintézet igazgatója tartott TIT előadást A föld mélyének komplex hasznosítása Szibériában címmel.Az érdeklődéssel kísért előadás — a zömmel szakemberekből álló hallgatóság előtt — sok érdekes kérdéssel foglalkozott. A Szovjetunióban kiemelt feladatként kezelik a szibériai ásványkincsek és energia- hordozók felkutatását és kiaknázását. Ebben a munkában korábban külföldi, napjainkban szovjet tudósokból álló teamek vesznek részt. Ezzel foglalkozik a csitai intézet is.Tudvalevő, hogy Szibéria ásványkincsekben és energiahordozókban igen gazdag terület, de ezek kiaknázását a zord klíma megnehezíti. A 6—8 hónapig tartó tél, az állandóan fagyott talaj1, a nagy hőingadozás, lavinaveszély és a tavaszi áradások komoly erőpróbát jelentenek a technika és az’ember számára egyaránt. Nagy gondot jelent a közlekedés, szállítás megoldása. A BAM elkészültével a szállítási problémák egy része megoldódik, a most épülő új ipari komplexumokat a közelébe telepítik, (kb. 100 km távolságon belül).

tek és igen szoros eredmények születtek. Kismotorszerelésben I. a MÉV III. sz. bányaüzem csapata — a csapat a városi versenyenIII. helyezést ért el —, II. az Ércdúsító üzem csapata, III. az Anyag- és áruforgalmi főosztály csapata, IV. a IV. sz. bányaüzem csapata, V. a Szolgáltató üzem csapata.Osztottsugár szerelésbenI. a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem csapata,II. a II. sz. bányaüzem csapata és III. a Kutató-mélyfúró üzem csapata.Megállapítható volt, hogy mind a verseny rendezői, mind pedig a résztvevők komolyan készülnek munkaterületük tűzvédelmére. A versenyt ünnepélyes díjkiosztás zárta.
Farkas Ferenc 

tűzv. felügy.

Jelenleg a nyersanyag szállításokat az Amerikából vásárolt 180 tonnás dömperek segítségével oldják meg elsősorban. Egy ilyen jármű ára 1,3 millió dollár — nagyon drága — ezért kísérletek folynak hasonló szovjet gyártmányú gépek előállítására. De 20— 30 km hosszú futószalagokat is terveznek. Mivel Szibéria igen ritkán lakott terület, ezért a munkaerő odatelepítése is fontos feladat. Így az ipari létesítményekkel párhuzamosan új települések is épülnek, a jobb kereseti lehetőségek és a lakás elsősorban a fiatalokat vonzza.A feladatok megoldásánál a komplexitás, a gazdaságosság és az ökonómiai szempontok igen lényegesek. Az új települések helyének kijelölésekor a környezetvédelmi szempontokat messzemenőkig figyelembe veszik. Az energiagondokat vízierőművek segítségével előállított elektromos energiával és fatüzeléssel oldják meg.„Az eddigi eredményeinkre büszkék vagyunk, de még sok feladatattal kell megbirkóznunk a jövőben és a cél lelkesít bennünket” — ezen szavakkal fejezte be előadását Nyegyosev professzor.
Dr. Góbi János

Ápolandó hagyomány

Munkavédelmi hónap 
a Szolgáltató üzemben

ár hagyomány, hog 
den évben műnk 
A program alapv 

gósítás, hogy minden dolgo 
fordítson a munkavédelemr 
előzésére.A szocialista brigádoknak, társadalmi aktíváknak akciódús programot adtunk ki és kértük az aktív részvételt és mozgósítást.A munkavédelmi hónap programja szerencsésen kapcsolódott a „közlekedési hetek” rendezvényeivel.Jelentősek voltak a különböző szinten megtartott továbbképzések, melyeket külön szerveztünk a műszakiaknak, munkavédelmi őröknek, elsősegély-nyújtóknak, hivatásos tehergépkocsi-vezetőknek stb. Az oktatások színvonalát növelte, hogy az üzemi előadókon kívül külső előadók is tartottak előadásokat, például: biztonságtechnikai osztály, vszb és TIT dolgozói. A szervezett továbbképzés alapvető célja volt az új munkavédelmi rendeletek ismertetése, a közlekedési szabályok felfrissítése, az aktuális feladatok megbeszélése.A fizikai dolgozók részére szervezett havi munka- védelmi oktatások színvonalát növelte az SZMT filmkölcsönzőből hozott filmek felhasználásával tartott munkavédelmi filmhét.Nagy érdeklődést kiváltó munkavédelmi vetélkedőket rendeztünk külön a szocialista brigádoknak, a munkavédelmi őröknek, a hivatásos és a magán gép- járművezetők részére.Örömmel vettük, hogy a munka- és egészségvédelmi szemléken a bejáráson esetenként a KÖJÁL, a MÉV Egészségügyi Szolgálat bőrgyógyász szakorvosa és az üzemünk orvosa is részt vett.Ezen időszakban indult be az éves időszakos orvosi vizsgálat, és megtartottuk a vállalati éves munka- és egészségvédelmi szemlét is. A szemle során megállapítást nyert, hogy az

A beruházási javak szakvására ez év tavaszán minden eddiginél színvonalasabb volt, mind a kiállított termékek, mind a látogatók részére biztosított kulturált, bő választékkal rendelkező vendéglátó egységek vonatkozásában. A bejáratnál az elterjedőben levő KAMAZ dízel üzemű gépkocsik voltak kiállítva az AUTOKER területén. A szovjet kiállító területen megismerkedhettünk a Ráma Autógyár termékeivel. Nagy sikere volt az 54—Illés típusnak, amely speciá-

y a Szolgáltató üzem min- 
avédelmi hónapot szervez, 
ető célja a társadalmi moz- 
zó fokozottabb figyelmet 
e az üzemi balesetek meg-

üzemben a munkavédelem alapvetően szabályozott, szervezett és az üzem rendje, biztonságtechnikai fegyelme kielégítő.A szervezett programok befejezése után elmondható, hogy a munkavédelmi hónap sikeres volt. A megszokottnál nagyobb figyelmet fordított mindenki a munkavédelemre, csökkent az üzemi balesetek száma, például április hónapban ntím történt 3 napon túl gyógyuló üzemi baleset.Reméljük, hogy a rendezvények tovább segítik az üzem balesetet megelőző munkáját.
Pólyák Dénes

Analitikusok találkozója

Beszámoló a XVI. Dunántúli 
Analitikai Kollokviumról

A fővárosi és a dunántúli analitikusok rangos szakmai rendezvénye a DAK- ok sora, amely ez évben Győrben került megrendezésre. A konferencia gondolata Pécsről és Veszprémből származik, amelyet a lelkes dunántúli csoportok (Szombathely, Sopron, Győr, Székesfehérvár, Szekszárd, Keszthely, Nagykanizsa, Zalaegerszeg) támogattak. Ennek köszönhető, hogy a konferencia színhelye a Dunántúlon változik. Pécsett három alkalommal voltunk vendéglátók (1966., 1970.,1978.). Vállalatunk és a POTE a rendezvények szervezéséhez hathatós segítséget nyújtottak (előadótermek, szállás, meghívó stb.).A konferenciák általános témaköréből bennünket a

lis feladatok elátására ké- felületi védelmén kívülpes.Az anyagmozgatási gépek választéka kielégített minden igényt, és ezen a területen érdemes volt a látogatóknak alaposan tanulmányozni a technikai újdonságokat. Ugyanis az egyre csökkenő élőmunka helyettesítését és az egységrakományos szállítás elterjedését ezek a gépek hivatottak ellátni. Megragadta figyelmünket a zsugorfóliázógép, amelyet eredményesen tudnánk alkalmazni az egységrakományos cementszállításnál, ugyanis az így elkészített cementrakatokat közvetlen átrakás nélkül lehetne eljuttatni a bányabeli munkahelyekre. Ezzel biztosítva lenne a nedvesség elleni védelem, és csökkenne a kézi rakodás is. Ami szintén a fóliázógép mellett szól, hogy nem igényel kezelőszemélyzetet és teljesítménye 60 egységrakomány óránként.
Két NSZK cég ajánlott gumiabroncsra szerelhető védőláncot, amely a gumi

műszeres szervetlen analízis, vízanalízis, elektrokémia (ionszelektív elektródok), fizikai eljárások (aktivációs analízis, spekto- gráfia) előadások érintenek. A párhuzamosan futó növényvédőszer, kőolajtermék, gyógyszerészet, gáz- és fo- lyadék-kromatográfia szekciók analízis módszerei részünkre csak időszakosan nyújtanak ismeretanyag-bővítést. A konferenciák során vállalati dolgozók közül egyéni és társszervezők formájában százhatvanszor került nevünk megemlítésre. A konferencia díját, a Dunántúli Analitikai Díjat két MÉV analitikus a néhai Upor Endre (1967.) és Mohai Miklósné (1973.) is elnyerte.Ez évi győri konferencián

gyobb tolóerő kifejtését teszi lehetővé. A vállalatunknál alkalmazott rakodógépeknél mindenképpen célszerűnek látszik a védőláncok alkalmazása, mert a garantált 1500 üzemóra alatt a költséges gumiköpenyek védelmét is biztosítja.
Bizonyára kedvezően fogadták a lakásépítők az előregyártott elemekből készült családi házat, amely igen szép kivitelben volt látható az építőipar jóvoltából.Az irodagéptechnika szinte páratlan skálát biztosított az érdeklődőknek és ami kedvező, itt már a szocialista országok kínálata is maximális volt.Huszonöt ország több mint ezer cége mutatta be. termékeit, és a szakemberek sok tapasztalattal távozhattak a vásárról, amelynek termékeit ki-ki a maga anyagi kereteinek figyelembevételével hasznosíthatja a termelésben.

Komáromi István

a követekző előadások hang zottak el: Csővári M.—Mo hai M.-né—Czeglédi B Szkandium meghatározásc Hohmann J.—Pálfi E.-né Kőzetek arany tartalmána meghatározása; Mohai M. né—Csővári M.: Magas nit ráttartalmú oldatok ritka földfém meghatározása; No vak Gy.: Ipari víz akti' klór analízise; Schreck I. né—Hohmann J.: Kőzetei ón meghatározása. Az elő adások érdeklődést váltót tak ki és jó szakmai közön ség előtt kerültek bemuta tásra. A területi vezetősé, döntése alapján a követke ző rendezvény Keszthelyei lesz, amelyre alapos felké szüléssel reméljük öregbí teni fogjuk az eddigi si keres szereplések sorát.
Novák Győző
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Sakkozóink 
az NDK-banA közelmúltban a BSG Carl Zeiss Jena meghívására az NDK-ban vendégszerepeit a PMSC sakkcsapata. A két együttes barátságos mérkőzést vívott, mely a hazaiak sikerét hozta. Mindkét csapat részt vett azon a nagyszabású nemzetközi villámtornán Gerában, ahol csehszlovák, lengyel, román és NDK-beli sakkozók indultak. Sajnos a mieink nem tudták megismételni tavalyi kiváló szereplésüket. Tartalékos csapatunk csoportjában csak a harmadik helyet tudta megszerezni. Vendéglátóink gazdag programot állítottak össze. Nemcsak Jéna nevezetességeivel ismerkedhettünk meg, hanem kirándulást szerveztek Weimarba és Erfurtba is. A vendégszereplést előre láthatóan szeptemberben viszonozzák a jénaiak.

(N.)

HÍREK

A VÁLLALATI felügyeleti bi
zottság június 3-án — vállala
tunk vezetőségének képvisele
tével — megtárgyalta a válla
latunk 1980. évi munkájáról ké
szült jelentést, s a munka to
vábbi javítására vonatkozó ja
vaslatokat.

AZ AUGUSZTUS havi üzem
szünet ideje alatt — 15-től 23- 
lg a Coopturist irodán keresz
tül üdülést szervezünk dolgo
zóink részére Marienszky-Laz- 
nébe. A részvétel díja 3600 fo
rint. Az igényelhető valuta 400 
forlnt/fő/nap összegnek megfe
lelő cseh korona. Érdeklődni 
Marék Lászlónénál lehet a 
Központban (tel.: 7-205),

A TÜZELÖUTALVANYOK jú
lius 31-ig igényelhetők 900, il
letve 600 forintos értékben az 
üzemi munkásellátási előadók
nál. Az utalványok szeptember 
30-ig válthatók be a TÜZÉP, 
illetve ÁFOR telepeken.

A BÁNYÁSZNAP alkalmából 
szeptember 3—7-ig kirándulást 
szervezünk Leningrádba. Uta
zás repülőgéppel. A részvételi 
díj 4670 forint/fő. Költőpénz
ként 400 forint/fő/nap értékű 
rubel igényelhető. Érdeklődni, 
jelentkezni lehet Marék Lász
lónénál a Központban.

AZ ÜNNEPI könyvhét alkal
mából a „Munkahelyi könyv
terjesztésért” emlékplakettel 
tüntette ki Vladár Ferencné 
(II. sz. bányaüzem) üzemi 
könyvterjesztőt a Szakszerveze
tek Országos Tanácsa, a Mű
velődési Minisztérium Kiadói 
Főigazgatósága és a Kossuth 
Könyvkiadó Dicsérő Oklevelét 
kapta Tonka János (ÉDÜ), a 
Művelt Nép Könyvterjesztő 
Vállalat igazgatói elismerését 
kapta Börzsönyi János (ÉDÜ).

NÉPDALKÖRÖK megyei be
mutatója volt június 7-én Har
kányban. A Bartók Béla em
lékére rendezett bemutatón 
népdalkörünk olyan sikeresen 
szerepelt, hogy június 27-re is
mét meghívást kaptak harká
nyi szereplésre.

A VÁLLALATI nőbizottság 
aktívái június 6-án budapesti 
kiránduláson vettek részt. A 
jutalom kirándulás résztvevői 
megtekintették az Országházat,

Pihenő a labdarúgó-bajnokságban

Négy csapat a kutatások nyomábanső félidei játék után ragad-Most már szinte „minden” lehetséges a vállalati labdarúgó-bajnokságban...Egy-egy győzelem, illetve vereség alaposan átírja az élmezőny állását, s így aztán az sem csoda, ha eddiginél is több a meglepetés, íme néhány csapat eredménye, amely az eddigieknél is érdekesebb küzdelmet ígér a bajnokság őszi folytatásában.Az előrehozott forduló egyik nagy meglepetése az Anyagosztály bravúros győzelme a bajnokesélyes III. üzem ellen. Ezzel a vereséggel a kővágószőlősiek esélye igencsak megcsappant az aranyérem felé, mivel a listavezető előnye így négy pontra nőtt. E forduló krónikájához tartozik még a Kís.-kut. együttesének váratlan, de megérdemelt győzelme a bakonyai- ak felett. A következő héten az ÉDÜ csapata helyezte el az „időzített bombáját” a Szolgáltató „A” kapujában. Több csapat súlyos, nagyarányú vereséggel távozott, így ez a forduló szolgáltatta az idén a legtöbb gólt, szám szerint 41-et.A szálló továbbra sem találta meg védelmét, 14 alkalommal rezdült a hálójuk. Valamivel szerencsésebbek voltak a kis.-kutasok, tíz alkalommal álltak fel a középkezdéshez, míg az Anyagosztály és a Szolgáltató „B” négy alkalommal szomorították el szurkolóikat.A XI. forduló eredményei : Kutató-mélyfúró— MÉV Szálló 14-0 (6-0). Néhány percnyi játék után már nyilvánvaló volt, hogy a szállósok egyetlen célja ezen a találkozón a minimális vereség elérése. Ezzel szemben a kutatósok elsöprő lendülettel végig támadták a mérkőzést. A kétszámjegyű eredmény hűen tükrözi a két csapat közötti különbséget. Góllövők: Veress (8), Gál (2), Vajek (2), Darázs, Szilágyi.IV. üzem—Anyagosztály
Sok játék, 
vidámság és kacaj

Majális Eger-tetőnGyönyörű verőfényes napra ébredtünk. A korábban kelők 7 órakor elfoglalták a jobb helyeket, és a bográcsok alatf vidáman ropogott a tűz. Nehéz lenne összeszámolni, hány család gyűlt össze, hiszen nagy területen szétszóródva, ki a fák, bokrok hűsében pihent, ki a tűző napon a különböző testedzések egyikével „gyötörte magát”.A helyszín Éger-tető, az esemény pedig az Ércdúsító üzem és a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem közös majálisa. A két „házigazda” Simon János és Müller Károly, a

4-3 (2-1). Remek iramú és színvonalú, élvezetes küzdelmet hozott a két csapat találkozója. A petőciek bátor támadásokkal lepték meg ellenfelüket, míg az Anyagosztály egy negyedórás roham után ellőtte puskaporát. A tudatosabb csapatjátékot felvonultató IV. üzemiek, helyzeteik alapján megérdemelten győztek. A mérkőzés utolsó öt percében a játékvezető Somogyvárit (IV. ü.) és Fónayt (Anyago.) verekedés miatt végleg, míg Mécséit (IV. ü.) két percre kiállította. Góllövők: Erdei (3), Somogy vári, illetve Imre (2), Harangozó.III. üzem—Kís.-kut. 10-3 (5-2). Változatos, jó iramú találkozót láthattak a szurkolók. Eleinte kiegyenlített volt a küzdelem, a bányászok fokozatosan átvették a játék irányítását. A második játékrészben a kískuta- sok elszántan támadtak, több helyzetük adódott, de ezen a délutánon kevés szerencséjük volt. A III. üzemiek ilyen arányban is rászolgáltak a győzelemre. Góllövők: Harmath (5),Nagy (3), Somlyai (2), illetve Etele, Óvári, Nagy (öngól).II. üzem—Szolgáltató „B” 4-0 (1-0). Kiegyenlített el-
Gyermeknapi sportkavalkád

A tavalyi sikeren felbuzdul
va idén is — június 13-án — 
megrendezésre került az a 
nagyszabású sportkavalkád, 
melyen a MÉV által patronált 
tíz általános iskola felsőtago
zatos tanulói vettek részt.

A helyszín a városi sport- 
csarnok volt ismét, s a rende
zők a megyei és városi úttö
rőelnökség, a vállalati KISZ- 
bizottság, valamint a III. sz. 
bányaüzem ifivezetői munka- 
bizottsága voltak.

Az iskolák 30 fős csapatokat 
indítottak, melyek a sportin
duló pattogó ütemére sorakoz
tak fel, hogy meghallgassák 
Storcz Lászlónak, a vállalati 
KISZ-bizottság szervező titká
rának ünnepi megemlékezését 
az úttörőszövetség 35. születés
napjáról.

Ezt követően KISZ-tagjaink 
vörös szegfűvel köszöntötték a

két üzem szb-titkára. A rengeteg játék és verseny választékát felsorolni is hosz- szú lenne.Mi hányzott mégis? Talán egy kis enyhülés a rek- kenő hőségben, de ezt a büfé igyekezett enyhíteni.Itt tollaslabda, amott az elmaradhatatlan focibajnokság, egy láda sör téttel, de már szállingóznak a harcitúra résztvevői is a hosz- szú faépülethez. A focival párhuzamosan szinte megállás nélkül folyt a gyerekek részére rendezett verseny. Élelkorbeli csoportosítás szerint a futások, ugráló mozgások legkülönbö

ták magukhoz a kezdeményezést a bakonyaiak. Ekkor több formás gólratörő akcióval ostromolták ellenfelük kapuját. A szolgáltatósok ennek ellenére nem játszottak alárendelt szerepet, a mezőnyben ügyesen szőtték támadásaikat, jobb helyzetfelismerésük esetén szorossá tehették volna a találkozó eredményét. Góllövők: Almási (2), Trinn (2).ÉDÜ—Szolgátató „A” 2-1 (0-1). Eseményekben gazdag, izgalmas, jó iramú mérkőzést hozott a két csapat találkozója. Az első félórában a szolgáltatósok irányították a mérkőzést, forduló után az ÉDÜ az idei legjobb játékával megadásra késztette a bajnokságra törő ellenfelét. Góllövők: Gál (2), illetve Németh.Most hosszabb pihenő következik a csapatok részére. A bajnokság augusztus 24-én folytatódik az őszi fordulóval.
Bányász Kupa állása

1. Kut.-mélyf. 11 9 1 1 61- 9 19
2. III. üzem 11 7 1 3 53-23 15
3. IV. üzem 11 6 3 2 41-17 15
4. Szóig. „A” 11 7 1 3 39-24 15
5. II. üzem 11 7 1 3 19-19 15
6. Kís.-kut. 11 5 — 6 26-29 10
7. Anyago. 11 4 — 7 37-37 8
8. ÉDÜ 11 4 — 7 21-39 8
9. Szóig. „B” 11 2 — 9 21-56 4

10. MÉV Szálló 11 — 1 10 10-75 1

Kovács Miklós

gyermekek nevelőit a pedagó
gusnap alkalmából.

A zsűri elnöke, Rapp Imre 
nyitotta meg a sportvetélkedőt, 
majd a Belvárosi Általános Is
kola 120 tagú együttese sport- 
gimnasztikai gyakorlatot mu
tatott be.

Hantosl János az ÉDU-ből 
pol-beat számokkal serkentette 
a sportcsarnok közönségének 
hangulatát.

A közel háromórás rendez
vény tréfás ügyességi játékai
ban nemcsak a gyerekek, ha
nem a nézők is vetélkedhettek.

Az idei meglepetést az Épí
tők úti Általános Iskola húsz 
pajtása szolgáltatta, akik nagy 
magabiztossággal mutatták be 
tízperces disco-balett műsoru
kat.

A testnevelőtanárok, az úttö
rőcsapatok vezetői mellett a 
szülők is összemérhették tudá-

Egy játékos verseny a sok közül. Kcllcr Gábor felvétele

zőbb vállfajai, a „lufi fújás”, melyek mind mind azt szolgálták, hogy a gyerekeket — ajándékszerzés le

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., 30., 31. és vízsz. 29. 
sorában Simon István Kánikula című verséből idézünk egy 
szakaszt. Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szer
kesztőség címére 1981. július 10-ig. A helyes megfejtők között 
könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Kotor. 15. Drá
ga ajándék. 16. Utca — fran
ciául. 17. Ver. 19. Szülő. 20 Visz- 
szaér! 22. Testnevelési Főisko
la. 23. Női név. 25. A. K. 26. 
Féltucat. 27. S. T. 30. Tova. 31. 
Gyakori fém. 32. F. L. 33. Ke
rület röviden. 35. Átfúrt du
gó. 36. Hamis. 37. Spion. 38. 
Szarvasmarha. 40. Puha (ford.). 
42. 50 százaléka. 43. Személy
névmás. 44. Lakoma. 46. Köz
ség Baranyában. 48. Levegő. 49. 
Kalap (argó). 51. Régi római 
köszöntés. 53. Álmos. 55. N. S. 
56. Magfúziót elősegítő készü-

sukat, a gyerekek hangos buz
dítása kíséretében fejenállás- 
ban, kisautó-versenyzésben és 
bekötött szemmel végrehajtott 
stafétában.

A jól sikerült rendezvény zá
róeseménye a nagy büntetőrú- 
gő- és teniszütőverseny volt. A 
kaput természetesen Rapp Im
re védte először jégkorong-sze
relésben, majd lekötött kézzel 
hárította el a záporozó lövése
ket.

összességében elmondhatjuk, 
hogy ez a nagyszabású rendez
vény a gyerekek és a pedagó
gusok mellett a szülők köré
ben is sikert aratott. Általános 
volt a vélemény, hogy a jövő
ben is évenként kerüljön meg
rendezésre ez a felszabadult 
mozgást és vidámságot nyúj
tó sportkavalkád.

Franyó József

hetősége mellett — elszórakoztassák.A rendezvény zavartalan, kulturált lebonyolításához

lék. 57. Talál. 58. Azonos más
salhangzók. 59. Ünnepélyes fo
gadalom. 61. Irodai kapocs. 62. 
Zöldségegyed. 65. Dob. 66 Asz- 
tácium. 67. Vásárolt. 68. U. A. 
70. Névtelen adakozó. 71. Fo
gaival morzsol. 72. Rangjelző. 
74. Fogoly. 75. Két névelő. 77. 
G. S. 78. Kevert víz! 80. A. A. 
82. Három — oroszul. 84. Va
lótlanság. 87. Uttörőegység. 88. 
Névelő.

Függőleges: 2. Horony. 3. Y. 
R. 4. Rádium. 5. Menyasszony. 
6. 24 órai. 7. idegen Anna. 8. 
Kettős mássalhangzó. 9. Város 
— angolul. 10. Kér betűi. 11. E. 
A. 12. Erbium. 13. Mint függ.
2. 18. Arra a helyre. 21. Test
rész. 24. Durva posztó. 25. Hí
res Istálló. 26. vízlállat. 28. 
Csavargat. 32. Gyáván. 34. R. 
ö. 37. Főzeléknövény. 39. Rész
vénytársaság. 41. Dühödt. 45. 
Véd. 47. Sporteszköz. 50. Rém 
betűi. 52. Felsőfok Jele. 54. Sze
mélynévmás. 60. S. V. 62. Se
ben keletkezik. 63. Jelenleg. 64. 
Tőr betűi. 67. Erődítmény. 69. 
Kopasz. 72. Nemesbor. 73. Fér
finév. 76. Becézett Aranka. 77. 
Gyom. 78. Eszerint. 79. Szel. 80. 
Menyasszony. 81. Kártyalap. 83. 
Betűt vet. 84. H. S. 85. Meg
elégel. 86. G. M. 87. Számnév.

Juhász Károly
Lapunk június 1-i számában 

közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Júniusi mocskos esőben 
ázott a táj, ázott a táj; 
azt hitte a frissen kibomlott 
málnavirág, már őszre Jár.

Könyvjutalomban részesül
tek: Szilágyi Imre (7300 Kom
ló, Ságvári u. 1.), Gunszt Er
zsébet (7678, Abaliget, Petőfi u. 
20.), Tóth Beáta (7633 Pécs, 39- 
es dandár u. 3/a. V. 1.).

közvetve hozájárult az^Er- dészeti Vállalat és Bregyák József körzetfelügyelő erdész is. Keller Gábor
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Javultak a baleseti mutatók

Igényesebben,
következetesebben

mm bányaiparban fokozott balesetveszély mindig is sok gondot okozott. A 
bányászok sok száz éven át a bizonytalanság érzésével szálltak a föld 
mélyébe. Korunkban olyan körülmények között folyik a termelés, hogy ezt

az érzést alig ismerik, de baleset sajnos ma is gyakran előfordul.
Vállalatunknál szakemberek egész sora dolgozik azon, hogy a balesetek számát

a minimálisra csökkentse, hogy a munkakörülményeket még biztonságosabbá te
gyék. Tevékenységükről Varga Mihállyal, a biztonságtechnikai osztály vezetőjével 
beszélgettünk.

— Mik tartoznak a biz
tonságtechnikai osztály fe
ladatkörébe?— Munkánk több szakág tevékenységére épül. Alapvető feladatunk a balesetelhárítással, a munka- és egészségvédelemmel, a szellőztetéssel és porelhárítással, a föld alatti tűzvédelemmel, a bányamentéssel, a robbantási munkákkal, a biztosítási technológiákkal és a bányalaborral kapcsolatos vállalati tevékenység megszervezése, szakmai irányítása és ellenőrzése. Állandó kapcsolatban állunk a vállalat üzemeivel, a szervezési, munkaügyi, jogügyi, tervgazdasági osztállyal, a gépészeti- és energetikai főosztállyal, a vszb munkavédelmi felügyelőjével és különböző külső szervekkel is.

— Tevékenységük meny
nyire terjed ki a rehabilitá
ciós problémákra?— Én, mint az osztály vezetője, tagja vagyok a vállalati rehabilitációs bizottságnak. Ezen a fórumon főleg azokkal a csökkent munkaképességű dolgozókkal foglalkozunk, akiknekegészségi állapotuknak megfelelő munkakört nem tudnak biztosítani.— Az üzemi rehabilitációs bizottságok elnökei a biztonsági megbízottak.

— A statisztikák tükré
ben hogyan ítéli meg a vál
lalat baleseti helyzetét?— A vállalat és ezen belül az egyes üzemek baleseti helyzetének megítélése elsősorban az üzemi balesetek száma és a balesetek miatt kiesett műszakszám alapján történik. A két legfontosabb mutató a három napon túl gyógyuló üzemi balesetek és az ezer teljesített műszakra jutó (baleset miatt) kiesett műszakok száma.— Statisztikáink a vállalat fennállása óta folyamatos javulást mulatnak. Az elmúlt tíz évre visszatekintve például' az üzemi balesetek két — ezen belül a három napon túl gyógyuló balesetek száma 21 — szá

zalékkal csökkent. Javult a helyzet a 28 napon túl gyógyuló sérülések esetében is. Ezeknek a már súlyosnak tekintett baleseteknek a száma húsz százalékkal csökkent. Az utóbbi két adat annál is inkább örvendetes, mert a gépesítettség növekedésével más vállalatoknál általában emelkedett ez a szám.— A javuló tendenciát mutatja, hogy ezer teljesített műszakra számítva 1970-ben még 8,2, 1975-ben 6,8, az elmúlt évben pedig már csak hat műszak esett ki baleset miatt.
— Mik az üzemi balese

tek legfőbb forrásai és me
lyek a legfontosabb teendők 
a balesetmegelőzés terén?'— Vállalatunknál a három napon túl- gyógyuló balesetek mintegy kétharmada föld alatt, egyharmada pedig a külszínen történt. A legtöbb esetben figyelmetlenség és a technológiai előírások be nem tartása volt a bajok forrása. Tehát a balesetek túlnyomó része

A 'V. sz, bányaüzem 02-es ifjúsági brigádja ácsolás közben r, Huber László csillés, Schultz Marton vájár

megelőzhető lett volna. A megelőzés terén nagy a felügyeleti dolgozók felelőssége. A balesetmegelőzés terén csak akkor érhetünk el komoly eredményeket, ha ők nem tűrik a legkisebb lazaságot és fegyelmezetlenséget sem, ha nap mint nap igényesen és következetesen megkövetelik a technológiai fegyelem betartását, az utasítások pontos végrehajtását.— A figyelmetlenségből eredő balesetek kivizsgálásánál nehéz megállapítani, hogy a dolgozók fizikai vagy szellemi fáradtsága mennyiben volt a sérülés okozója. Éppen ezért rendkívül fontos a munkavédelmi oktatás és propaganda, hogy a dolgozók megértsék a 47/1979-es MT sz. munkavédelemről szóló rendelet lényegét, mely többek között azt is kimondja, hogy a dolgozó köteles: „munkahelyén a munkavégzésre alkalmas állapotban megjelenni és így munkát végezni”, vagy „a munkaköréhez szükséges, illetőleg azzal kapcsolatos szakmai és munkavédelmi ismereteket elsajátí

tani, és munkája során alkalmazni”.
— Az üzemi balesetek ta

pasztalatait figyelembe vé
ve milyen intézkedéseket 
tesznek a további balesetek 
megelőzése érdekében?— Az üzemi balesetek átfogó értékelését, elemzését a biztonságtechnikai osztály negyedévenként elvégzi. Ebben a jelentésben a baleseteket különböző csoportok szerint rendszerezzük. Ez azért hasznos, mert ebből következtetni lehet, hogy a balesetek mely területen, milyen okok miatt következtek be leggyakrabban.— A súlyos és halálos sérülést nem okozó baleseteket az üzemi bizottságok vizsgálják és teszik meg a szükséges intézkedéseket a hasonló esetek elkerülésére.— A balesetek kivizsgálása során minden esetben fel kell tárni az előzményeket, az okokat, és intézkedni kell a hasonló esetek megelőzése érdekében.— Rövidesen kiadásra kerül a Vállalati munkavédelmi szabályzat V. fejezetének módosítása, amely szabályozza az üzemi balesetek bejelentésével, kivizsgálásával és nyilvántartásával kapcsolatos teendőket. Eszerint a jövőben az üzemi balesetek megelőzése érdekében ki kell vizsgálni azokat az eseményeket is, amelyek nem okoztak mun

kanap kieséssel járó sérülést, de a körülmények alapján bejelentésre kötelezett üzemi balesetet okozhattak volna.
— Az új műszaki beren

dezések és technológiák al
kalmazása és bevezetése 
milyen feladatot ró a biz
tonságtechnikai osztályra?— Az új gépeket, berendezéseket, készülékeket, műszereket és létesítményeket használatba vételük előtt engedélyeztetnünk kell. E munkát az üzemekkel a gépészeti és energetikai, valamint a beruházási főosztállyal együttműködve kell végeznünk. A használatba vétel feltételeiről az OBF, illetve a KBF dönt határozatban. Az engedélyeztetési eljárásokkal párhuzamosan el kell készíteni a gépek, berendezések, műszerek kezelési szolgálati utasításait. E téren az a feladatunk, hogy ezek használata az egészséges és biztonságos munkavégzés feltételei mellett valósuljanak meg a gyakorlatban.

Nógrádi Gábor

A bizalmi
testület
döntéseiJúnius 30-án tanácskozott a vállalati szakszervezeti bizalmi testűiéi. Megtárgyalta a vállalat szakszervezeti szerveinek működési és szervezeti szabályzatát, a második féléves munkatervet, majd egyebek között az üzemélelmezésben a húsárak emelkedése miatt szükségessé vált vállalati hozzájárulás módosítását.A működési és szervezeti szabályzat újbóli megalkotása azért volt szükséges, mert a szakszervezeti mozgalomban szervezeti változások történtek és a testületek és bizalmiak hatás- és jogköre is megváltozott. Az új dokumentumokat 5 tagú munkabizottság terjesztette a vszb elé, mely június 18-i ülésén véleményezte és kiegészítve terjesztette a bizalmi testület elé. A vállalat szakszervezeti vezető szerve a vitában elhangzott módosításokkal és javasolt kiegészítésekkel elfogad l a a működési és szervezeti szabályzatot.A vszb által előterjesztett munkatervet a bizalmi testület kiegészítette azzal, hogy a vállalati szabályzatokat (munkavédelmi, munkaverseny, üdülési, segélyezési és törzsgárda) felül kell vizsgálni és az új körülményekhez alkalmazkodva átdolgozni még ebben az évben, hogy a jövő évben — miután a bizalmi testület elfogadta — egységes keretben a dolgozók elé kerülhessenek.A testület úgy határozott, hogy a húsárak emelkedése miatt a nyersanyagnormákat átlagosan 59 fillérrel emelni kell a részesedési alap terhére, így az üzemi étkeztetésben résztvevőket az árelmelke- dés itt közvetlenül nem érinti.
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Jó együtt 
működés

Üzemünk KISZ-szervezete 
együttműködési szerződés alap
ján tart kapcsolatot különbö
ző úttörőcsapatokkal, így töb
bek között az Acsády úti Álta
lános Iskola tanulóival is. Az 
últörőpatronálás magában fog
lalja a honvédelmi nevelési is.

A tanév vége előtt a III. sz. 
bányaüzemben honvédelmi na
pot szerveztünk az említett is
kola két osztályának. Ennek 
keretében elméleti és gyakor
lati foglalkozást tartottunk az 
úttörőlfnek üzemünk honvédel
mi klubja aktivistáinak közre
működésével.

Ez alkalomból kértük meg 
dr. Ilajzer Lajosné csapatveze
tőt, hogy néhány szóval érté
kelje a III. sz. bányaüzem és 
az iskola ezirányú kapcsolatát.

— Milyen feladatokat rögzí
tettek az együttműködési szer
ződésben, s ezeket hogyan, mi
lyen színvonalon teljesítették?

— Elsőként a KISZ-életre ne
velést említeném. Kezdetben 
csak a nyolcadik osztályosokat 
készítettük fel a III. sz. bánya
üzem ifivezetőinek segítségé
vel, akik havonta tartottak 
foglalkozásokat. Hagyomány 
már, hogy májusban játékos 
vetélkedő keretében adnak szá
mot a pajtások a szerzett is
meretekből. Kiemelném az 1979- 
ben tartott záróvetélkedőt, 
amelyet a városi úttörőelnök 
az együttműködés példájaként 
emlegetett a csapatok munká
jának értékelésekor. Szerteága 
zó, sokirányú a kapcsolatunk. 
Csapatprogramunkban minden 
évben szerepel olyan feladat 
hogy névadóra műsort állítunk 
össze. A gyerekek szívesen 
vesznek részt a névadókon. Kü
lön öröm és kitüntetés ez a 
számukra. A hatodik osztályo
sokból állandó csoportunk mű
ködik, több variálható műso
runk van, amellyel bármikor 
felléphetünk.

— Szerveztünk közös vetélke 
döt a kiszesckkel világföldrajz 
Szovjetunió témákból. A kis 
mama klubban kiselőadást ren
deztünk az anyukáknak. A; 
Ércbányász klub és a Ságvári 
Endre Művelődési Ház kisgalc 
riája helyet adott nekünk eb
ben az évben és korábban is 
a képzőművész-, kézimunka 
szakköreinek, kamarakiállítá
sainak megrendezésére. Hagyo
mányosan kérjük és várjuk a 
segítséget az akadályversenye
ink lebonyolításához, amelyek 
az együttműködés során sike
resek voltak. Az egész úttörő- 
csapat vezetősége és pajtásai 
nevében köszönjük az időt és 
fáradtságot nem ismerő mun
kájukat és reméljük, hogy a 
jövőben is gyümölcsöző együtt
működésről adhatunk számot 
— fejezte be az értékelését dr. 
Ilajzer Lajosné csapatvezető.

Herendi István
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Magasabb követelmény - jó ösztönzés 
- üzemi tervteljesítés

Hasznosítsuk a jó termelési
hez, jelentős évfordulóinkhoz kapcsolódó munkaver- seny-felhívások, azokra való mozgósítás és csatlakozás, mint az ösztönző rend-

tapasztalatokal
vállalat szakszervezeti bizottsága legutóbbi egésznapos ülését a II. sz. bányaüzemben tartotta. A kihelyezett ülésnek az volt a célja, hogy a bizottság tagjai megismerkedjenek a II. sz. bányaüzemi ösztönzési rendszer gyakorlati megvalósításával. Ugyanis első' napirendként az anyagi ösztönzési rendszerek hatását vizsgálták a termelési, gazdálkodási feladatok végrehajtásában. Ennek érdekében délelőtt bányalátogatáson vettek részt. A munkahelyi körülmények megismerésén túl, a dolgozók véleményét is „begyűjtötték”, hogy a délutáni ülésen Bujtor Béla üzemvezető írásos beszámolójához és szóbeli kiegészítéséhez kellő ismerettel és felelősséggel szóljanak hozzá.Az ösztönzési rendszerek formát, mindig a legfonto- megfelelő irányú kialakítá- sabb feladat végrehajtásá- sa mindig egy-egy adott idő- ra használják. Ez időközönszak feladatainak végrehaj- ként változó. Ennek érde- tására kell hogy mozgósít- kében az elmúlt években son. Fő formái a bérgazdái- szinte évenként módosítot- kodás, prémiumrendszer és ták a prémiumszabályokat, a munkaverseny. 1974 óta részben a tárgyi időszak fe- önálló bérgazdálkodást foly- ladataihoz igazodva, résztatnak a termelő körletek, ben az igazságosabb, elfo- a kitermelt tonna, illetve a gadhatóbb, a kollektívák kihajtott folyóméterek alap- ösztönzéséhez igazodva, ján meghatározott béralap- Ezen túlmenően az üzem ból. A szakmányos bérhez tervfeladatainak maradékviszonyítva ilyen alapon 5— tálán teljesítése érdekében 10 százalékos megtakarítás- esetenként még külön cél- sal tudnak gazdálkodni, me- prémiumokat tűztek ki. lyet a többlettermelés és a Többek között a mennyisé- magasabb teljesítmények gi terv túlteljesítésére, a ösztönzésére használhatnak műszakgazdálkodásra, az el- fel. szegényedés csökkentésére,A prémiumrendszert, minőségjavításra, mint a legjobb ösztönzési A társadalmi ünnepeink-

Ilyenkor nyár derekán az embereket halálos biztonsággal lehet három csoportra osztani. Az első részük az, amelyik már volt nyaralni, a második az, aki épp most tölti megérdemelt szabadságát és a harmadik pedig, amely irigykedik az első két „fajtára”, mert még nem volt sehol. Aztán őszre ezek az emberek egyetlen nagy közösséget alkotnak. Együtt állunk sorba az ABC pénztáránál, egyszerre rohanjuk meg az áruházakat, ha netán gyermek harisnyanadrág érkezik és együtt tülekedünk a zöldségesnél, ha a szezon végén a félig rohadt paradicsomot tíz forintért árulják.Persze nyáron mindenki eltölt néhány hetet edzőtáborban”, vagy külföldön, vagy itthon. Közülük is az van szerencsésebb helyzetben, aki itthon nyaral gyönyörű hazánkban, például a Balatonon.Micsoda öröm az, amikor július közepén félórás sor- banállás után potom 30 forintért már tud venni a gyermekének félkiló barackot. Vagy elmegy a „magyar tenger” egyik étteremgyöngyébe és alig kétszáz forintért a feleségével megvacsorázik és ha ad egy tizes borravalót, akkor remé

nye van rá, hogy legközelebb is kiszolgálják.így edződik az ember — egy évben úgyis csak egyszer nyaralunk — pokoli türelemmel, mosolyogva, vidáman.Hazatérve aztán az ismerős hentesnél az „edzőtáborbán” szerzett türelmünkkel állunk sorba, kemény

hangon dorgáljuk a nyugdíjas nénit, aki harminc deka húsért jött le és köti az ebet a karóhoz, pedig a Dezső — mármint a hentes — igaz, hogy egy fél kilós szeletet kanyarintott le, de borzasztó udvarias volt, mert megkérdezte: „így megfelel?”A néni feldúlva és szégyenkezve távozik és mi rámosolygunk a hentesre eképp:— Egy kiló rövid karajt, Dezsőkéin. De szépet!Aztán egy elégedett pillantást vetünk a mérlegre és boldogan nyúlunk a pénztárcánkért. Dezső

szer része mindig pozitívan jelentkezett az üzem terv- feladatainak végrehajtásában.A szakszervezeti bízott ság megállapította, hogy ; begyűjtött dolgozói vélemé nyék, a tapasztalatok, a vita során elhangzott vélemények igazolták a beszámolóban leírtakat. Az ösztönzési rendszer jól szolgálta az üzem eredményességét, de nagyobb „tekintélyt” kellene a szakmányoknak biztosítani, hisz annak is tartalmaznia kell mindazt, am a mennyiségi és minőségi követelményt jelzi.Egy rendkívül fontos megjegyzés — mint igény is — elhangzott a bizottsági ülésen. Az üzemek között' együttműködést egy vállalati koordinátoron keresztü1 — szélesebb körben mint eddig — tovább kellene fejleszteni, s az egymásnál tapasztalt jót nem kellene új-, ra „kitalálni”, hanem csal a sajátos üzemi körülményekre átdolgozni.Ezt követően a szakszervezeti bizottság a program terv szerint más napirendi témára tért át.
Kukái A

„komputeragya” már közölte is mennyibe kerül. Az, hogy nem jól számolt, fel sem merül bennünk, hiszen ismerős, meg különben i: mindig szól, ha van csirke- máj.Nos, midez arról jutott eszembe, hogy a vállalati szakszervezeti bizottság nemrég foglalkozott a kereskedelmi, társadalmi ellenőrök tevékenységével.A statisztikákat nézve nem tudja az ember sírjon, vagy nevessen.A vállalati kereskedelmi társadalmi ellenőrök tavaly közel 1300 ellenőrzést végeztek. Szabálytalanságot csaknem 300 esetben észleltek. A legjóindulatúbb számolás szerint is minden negyedik alkalommal találkoztak árdrágítással, többletszámolással, vagy egyéb szabálytalansággal.Közülük egyetlen kirívó esetet említenék. Az egyik Áfész húsboltban 90 deka csülökért 34 forint 40 fillérrel számoltak többet mint amennyibe ténylegesen kerül.Ha ilyen esetek előfordulhatnak, akkor a boltos vagy a pincér néhány forintos „tévedéséért” nem kell hogy felmenjen a pumpa. Vagy mégis ? N. G.

A termelési agitáció 
nem reszortfeladat

Június 3-án a termelési agitáció helyzetéről, aktuális feladatairól tárgyalt a Szolgáltató üzemi párt-vb.Az MSZMP XII. kongresszusa' felhívta a figyelmet a korábbinál hatékonyabb ideológiai nevelő- munka, a politikai tudatformálás fontosságára. „A tömegszervezetek elsőrangú feladata, hogy változatos formában, minden réteghez eljutva mozgósítsanak az időszerű politikai, társadalmi, gazdasági teendők jobb elvégzésére. Az agitáció meggyőzőbben és konkrétabban mutassa be építőmunkánk eredményeit, adjon választ a dolgozók kérdéseire, világítsa meg politikánk céljait, az összefüggéseket az országos és a helyi feladatok között és mozgósítson megvalósításukra ...” — olvashattuk akongresszusi határozatban.Morvay Nándor, az üzemi pb agitációs és propaganda munkabizottság vezetője által előterjesztett beszámoló megállapította, hogy üzemünkben az elmúlt időszakban folyamatosan napirenden volt a termelési agitáció. Ezt többek között az üzemi, vb által tárgyalt témák is bizonyítják. Az üzemi demokrácia fórumai (termelési tanácskozások, műszaki értekezletek, zocialista brigádvezetők tanácskozása stb.) különösen fontos feladatot tölthetnek be az agitációs munkában, elsősorban az elért eredmények, az önkritikusan feltárt hiányosságok, s az aktuális feladatok ismertetésével.Kiemelten foglalkozott a beszámoló az agitációs munka tárgyi feltételeivel (hir
Napirenden 
az üzemi étkeztetés

A vállalati szakszervezeti bizottság a közelmúltban tárgyalt az üzemi étkeztetés helyzetéről és a további fejlesztés lehetőségeiről.A Baranya megyei és a Mecsekvidéki Vendéglátó Vállalat üzemeltetésében működő konyhák naponta több mint négyezer adag ételt készítenek. Az úgynevezett normál étkeztetést igénybe vevők száma általában azonos színvonalon mozog, mégis az összdolgo- zók arányához viszonyítva kevesen veszik igénybe.A nyersanyagárak emelkedése miatt az utóbbi években növekedtek a térítési költségek. Ez részben a dolgozókat érintette, másrészt növelni kellett a vállalati hozzájárulást.Vállalatunk sajátos jellegéből adódóan a dolgozók nagy hányada védőétkeztetésben is részesül.Az elmúlt években gyakorta okozott problémát a föld alá levihető úgynevezett hideg csomagoknál a választék hiánya, illetve az ételek egyhangúsága. A KÖJÁL engedélyével e téren sikerült változást elérni. 1930-ban további tizen

detőtáblák, faliújságok, hangoshíradó, a tömegszervezetek sajtó és propaganda anyagellátása stb.).A mozgósítás szerves részét képezik az anyagi-erkölcsi elismerés valamint a kitüntetett kollektívák és dolgozók bemutatása, népszerűsítése.A hozzászólók többsége kihangsúlyozta, hogy az agitációs münkát nem szabad reszortfeladatként értelmezni, az minden társadalmi és gazdasági vezető kötelessége. Társadalom- és gazdaságpolitikánk elveit, alapvető célkitűzéseit termelőegységek, munkahelyek szintjén megoldandó feladatokra kell lebontani, hiszen az általános célkitűzések csak a „termelésben” nyerhetnek konkrét megfogalmazást és végrehajtást.A vb egyhangúlag eredményesnek és fejlődőnek tekintette az üzemben folyó agitációs munkát, egyben kiemelte, hogy mivel a tárgyi és a szervezeti feltételek adottak, a jövőben elsősorban a tartalmi fejlesztésre kell a figyelmet fordítani. Javítani kell a műszaki-gazdasági és társadalmi szervek munkájának ösz- szehangölását, a szocialista brigádok tájékoztatásán, a szemléltető agitáció ember- centrikusságán és hatékonyságán. Fokozni kell a termelési eredmények propagálását, az eddiginél jobban fel kell karolni a kezdeményező, újító javaslatokat dolgozóink termelési, munkahelyi aktivitásának növelése érdekében.Az üzemi párt-vb a jelentést a hozzászólásokkal együtt egyhangúlag elfogadta.
Bácskai Frigyes

nyolccal bővült a föld alatt fogyasztható ételféleségek száma.Szó volt az üzemekben működő büfék helyzetéről is. Egyébként a vendéglátó vállalatnak az érvényes rendeletek értelmében 1983-ig ki kell adnia az üzemi büféket szerződéses üzemeltetésre. Ettől az ellátás színvonalának javulása várható, hiszen a beszerzés tá- gabb lehetőségei nagyobb választékot eredményezhetnek.A szakszervezeti bizottság állást foglalt abban, hogy a normál és a védőétkeztetés színvonala nem csökkenhet. Fel kell mérni a konyhák, az éttermek, büfék műszaki állapotát és tervet kell készíteni a felújításra és egyes eszközök pótlására. Tovább kell bővíteni a föld alatt fogyasztható ételféleségek választékát, és szervezettebbé kell tenni a kiszolgálást. Az illetékes gazdasági szerveknek és a kereskedelmi társadalmi ellenőröknek továbbra is fokozottan ügyelni kell az étkeztetés rendjére.
Nógrádi Gábor
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Látjuk majd a bányásznapon

A lépcsők
a bányába vezetnek

Mecseki Szénbányák és a Me
cseki Ércbányászati Vállalat ve
zérigazgatói még 1979-ben meg

állapodlak abban, hogy tovább kell fej
leszteni a Pécsi Bányászati Gyűjteményt. 
Növelni kell a kiállítási alapterülclct és 
megvalósítani egy föld alatti bemutatót. 
A Városi Tanács és a Janus Pannonius 
Múzeum kezdettől fogva támogatta c 
nemes törekvést. Az elképzelés egybe
esik azzal a kormányszintű törekvéssel 
is, bogy a város — köztudott — pince- 
gomljainál nemcsak mint veszélyforrástnánk át a föld alatti bányászati bemutatóhely nagyobb részét. Itt mutatjuk majd be a mecseki szénás uránbányászat, valamint a Bányászati Aknamélyítő A Vállalat termelési tevékenységét, a szemléltető technológiákat és berendezéseket.

— A Káptalan utca és a Janus Pannonius utca közötti pincékben lesz a bemutató és a Bányásznapi Randevúra átadásra is kerül egy része. Ez “állandó kiállítása lesz a kőzet- és ásványgyűjteménynek, kiállítási anyag jelentős részét a Délkelet-Dunóntúl- Mecsek és Villányi hegység Szársomlyó kőzeteinek és ásványainak bemutatása jelenti. Emellett kiemelt helyet kapnak a hasznosítha-

kell számba venni, hanem a lehetősé
gekhez mérten élni kell a hasznosítha
tóságukkal.

Az ilyen pincchasznosításra rendelke
zésre áll a megfelelő költségvetési ke
ret. A csaknem négyszáz méter hosszú 
pincében hazánk leghosszabb ilyen jel
legű föld alatti bemutatóját valósítják 
meg. — Pontosan hol és mikor? — kér
deztük Szomolányi Gyulát, a Bányászati 
Gyűjtemény egyik leglelkesebb patró- 
nusát, a műszaki főosztály vezetőjét.ról, mi az ami bemutatható a mi tevékenységünkből. Ma már tudjuk — mondotta végezetül Szomolányi Gyula. V. T.

in ásványok és kőzetek, de z£sével folynak az ez évi tartalmazni fogja a kiállítás Magyarország szén- és
— Jelenleg a BAV mecseki körzetének kivitele

Egy kis tűzről, 
s másról is!

ércbányászata kőzeteinek, ásványainak bemutatását.
megnyitáshoz szükséges térkiképzési munkálatok. A létesítmény, hogy mennyiben szolgálja majd a közművelődést és ismeretterjesztést, azt sejteni engedi a múlt évi bányásznapon felállított külszíni vágat iránti érdeklődés. Nem várt sikert hozott, hiszen az első napon tízezren tekintették meg és az érdeklődésre való tekin-Bányászati Gyűjte- tettel egy héttel meg kellett tulajdonába került, hosszabbítani a nyitvatar- tását.

— Asványgyűjteményünk jelentős részét dr. Földvári Aladár geológus professzor gyűjteménye képezi, mely özvegye hozzájárulásával a PécsiményNevezett a magyarországi uránkutatás kezdeti szakaszában is végzett kiemelkedő úttörő munkát.— Szándékunkban áll az is, hogy a kőzetek természetes szépsége mellett bemutassuk azt is, amikor az emberi kéz megmunkálása után más formában, szép-
— Hiszem, hogy a föld alatti bányászati bemutatónak is hasonló sikere lesz, nem szólva arról, hogy az egész várost érinti, gazdagítja. Örülök annak is, hogységében jelenik meg ugyan- idáig jutottunk, hiszen évek- az a kőzet. kel ezelőtt — fiatal ipar-— Terveink szerint az ágról lévén szó — még el- 1982-es bányásznapra ad- képzetesünk is alig volt ar-

A kővágószőlősi 120/35 — Valami ég az ÉDU-kV-os transzformátor ál- ben! Csak nem a munka- lomás két oldalról kap be- helyem? — mondta Kiss táplálást. Egyrészt Kapós- Béla a feleségének, s egy- várról, másrészt a pécsi idtjűleg a gázra lépett. A hőerőműtől. E transzfor- lóerők elszabadultak, majd mátor állomás látja el vil- pár perc múlva a gépkocsi lamos energiával a vállalat a porta előtt megállt!
összes üzemét, és a város 
ilyen irányú ellátásában is 
jelentős szerepe van.A balatoni hétvége kellemesen sikerült. A személy- gépkocsi hazafelé falta a

— Mi ég az üzemben? — így az elektrikus.— A trafóház — válaszolt a portás.— Akkor gyerünk oltani! — s már indított is.Az ügyeletes elektrikusok

az esti programot, majd a film alatt pihenik ki az út fáradalmait.Ekkor a távolban fekete füstoszlop tört az égbolt felé hatalmas lángnyelvekkel körülölelve. A gépkocsi utasai szinte egyszerre észlelték a látványnak sem utolsó tüzet.

Az MHSZ-brigád komplex feladatai

Technológia, kísérletek,
üzemszervezésAmikor Bakonyán jártam, az MIISZ brigádot kerestem, kicsit bizonytalanul néztek rám.— MHSZ... MHSZ... Az a komplex brigád, nem?— De.— Hát miért nem evvel kezdte. Az akna fölött olt a tanműhely, mellette meg az irodájuk, Szántai Imrét keresse, ő a brigádvezető.Szántai Imrét a robbantó csoportnál találom, tőle tudom meg, hogy az MHSZ nevet csak két éve vették

Az iroda falán alig van néhány négyzetcentiméter szabad hely. Térképek, táblák, bekeretezett oklevelek között egy színes fotó.— Váry Éva a tiszteletbeli brigádtagunk — mutat oda Szántai Imre. — Mellette, azokon a táblákon pedig a jelentősebb újításainkat láthatja. Ügy érzem, két terület van, ahol nagyon jól állunk. Az újítá-fel, azelőtt egyszerűen csak sok gs a közművelődés. Színkomplex brigádként ísmer-ték őket.
tak a Honvédelmi Szövetségben, és mivel a kollektíva nagyrésze segítséget nyújtott ehhez, elhatároztuk, hogy ezt a nevet választjuk.

— És mit jelent az, hogy 
komplex brigád?

— Épp ma kaptam az ipar- jogvédelmi csoporttól az értesítést, hogy azt az andó- töltéssel kapcsolatos módosítást elfogadták.
— Hol gyártják le a pro

totípusokat?— Többnyire a támjavító műhelyben, de szoros munkakapcsolatban vagyunk a gépészettel. Ha például valamit esztergálni kell, az hozzánk kerül — mondja a bányamester. — De menjünk talán oda, s nézzünk körül.A műhely bejáratánál házba nemcsak kampány- letten épp egy csilléből ., , , , emehk ki a nehez tárnokát.— A brigád tagjai közül szeruen járunk és a rendez- Szétszedik, majd alaposan többen is MHSZ-esek. Sok vényeinket sem azért tart- lemossák.társadalmi munkát vállal- juk, hogy ne legyen üres a Odébb az elválasztó brigádnapló.
— És az újítások?— Tavaly ketten kaptak közülünk Kiváló újítói jutalmat, de azért azt hiszem a brigádvezető. — Igaz már ennél is jelentősebb az a jó pár éve használjuk. Egy munka, amely az újítások rakodógép-motorral meg- megyalósítása terén ránk hajtott menetvágó ez. Aze-— Három munkaterületen hárul. Ha az üzemben van TII,1sózunk Van eev techno- valakinek egy jó ötlete, el- ott a selejtes TH-csavaro- . . * , ö „ képzelése, az általában ben- kát eldobhattuk, de ezzel alogiai csoportunk, amely fo- nünket keres meg. Elmond- berendezéssel felúj íthatók. Irícérlet; tpllpcrt -------- ja miről van szó> & mj a Egyébként anya.

falmögül hegesztés fénye szűrődik ki. Kicsit arrébb egy furcsa szerkezet zakatol.— Ez is a brigád egyik újítása volt — magyarázza

leg kísérleti jellegű munkákat végez. Jelenleg a 21. szinten új fúrási, illetve robbantási technológia alkalmazásával hajtanak egy feltörést. A legtöbben itt kint a napszinten, a támjavító műhelyben dolgoznak. A brigád harmadik csoportja az üzemszervezés területén tevékenykedik. Talál a brigádban mérnököket, közgazdászt, technikusokat és fizikai dolgozókat egyaránt.

tervrajztól a prototípusig „ . , ,, .... ‘minripnt cikó^íoinir- a n! gok felhasználásával évente több százezer forint értéket állítunk elő.próbálást legtöbbször az újító végzi.
— Ezek szerint részesei a 

legtöbb újításnak.— Lelgfeljebb közreműködői. Az újítás azé, aki az ötletet hozta. Mi csak segítünk a megvalósításban.Közben dr. Tisza István főmérnök és Karsai Ernő bányamester lép az irodába.— Hallom az újításokról van szó — kapcsolódik a beszélgetésbe a főmérnök.

Kicsit odébb a falnak támasztva szárad két úgynevezett SVG-feszke.— Ez is a mi újításunk — magyarázza a bányamester. — A technológiai csoportunk egyik dolgozójának ötlete volt és összesen 800 darabot gyártottunk belőle.
Nógrádi Gábor

sában is tevékenyen részt vállalt. Olyan emberi magatartásról tett tanúbizonyságot, ami már jóval több a munkaköri kötelességé- nél. A segítségnyújtás nincs előírva. Azt belül kell érezni, s ő gondolkodás nélkül cselekedett. Még csak any- nyit, az üzemzavar helyre- állítás az adott körülmények között nem volt veszélytelen feladat.Kiss Béla mindezekről a következőket mondta: — Huszonhárom éve dolgozom a vállalatnál. A technikumkészülék hói egyenest idejöttem, vil- volt szó, lanyszerelőként, előbb a

maradás nem munkanapon történt, hiszen nem lett volna „kellemes” akkor egy ilyen üzemzavar.Mi is történt egyáltalán, s ennyi történt csupán? — kérdeztük Gebhardt Ferencet, a vállalat főenergetikusát.— Váratlanmeghibásodásról ____ ___ , r .egy 120 kV-os feszültségvál- Kutató-mélyfúró üzemben, tó felrobbanása okozta az majd az ÉDU-ben dolgoz- üzemzavart. Következmé- tam. A Szolgáltató üzembe nyeként a feszültségváltó- akkor kerültem, amikor az ban levő olaj begyulladt, s ÉDU-ben felépült ez aBé^^r^^tóa^ó^üzem í“yi Csaba <ÉD,ÜVS ”hzet fogott a környezeté- tr^mátar állomás, elektrikusa kénvetaes tem- ?za,?nya‘ R,u,dolí ^zolgalta- ben minden éghető anyag. Azóta vagyok elektrikus nőt rhktalt Fp^Xp/kö^ üzem) ekkor mar a por- jelentős tűz keletkezett, de amióta ez a nagy berende- hen arról heszóh^Hpk?Rókkal megfékezték a nagy lelkiismeretes elektrikusa- zes all. Ennyi év utón nem fél nvnte blévíng m ■ r’ nem langokat- Segítem való ink a tűzoltóság beavatko- csoda, hogy összenőttünk. A áíátn^ azért még Kiss Bélának ls zása nélkül időben megfé- tűzről? Amikor megláttam, gén fogjak otthon platni a maradt> hiszen a szétrob- kezték azt. biztos voltam abban, hogyMi-eV1TZcr10 •C‘mu-1™S * bant berendezés darabjai _ a robbanás követkéz- az üzemben történt valami 
nííh„„ ™ - ^hyagos^tos, az lángolva szanaszét hever- ményeként több főberende- galiba. Azt csak sejtettem, 
volt M n nyujtasnyiFa tek, S tüzet fogott a kör- zés megrongálódott, s mind- hogy a kenyéradó munka- nyező avar is. ezek lehetetlenné tették az helyem ég. Csupán annyiMindez május 31-én 19 energia város, illetve üze- történt,_ hogy a _6-os útról óra 32 perckor történt és mek felé történő továbbvi- nem Kővágószőlős felé ka- huszonegy perc múlva a telét. nyarodtam, hanem ide aztranszformátor állomásról — Szeretnék kitérni Kiss üzembe. Meg hát azt is sze- ismét megindult a villa- Béla elektrikus személyére, retem, ha néha gyorsabban mosenergia-szolgáltatás. A hiszen segítségével további autózhatok, s most volt mi- bányabeli szivattyúk ismét károk előidézését sikerült crt jobban megnyomnom a munkába álltak. Szeren- megszüntetni. Nemcsak a gázpedált. Hát ennyi történt, esésnek mondható, hogy e tűz lokalizálásában, hanem Nem nagy ügy. rövid ideig tartó energiaki- az üzemzavar elhárító- Veregs Tamás
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Bátran építhetünk a társadalmi munkásokra

1A II. sz. bányaüzem dolgo-
• zói a következő kérdést ve

tették fel: — Nincs megoldva 
az irodai gépek rendszeres kar
bantartása és nincs megfelelő 
tartalék gép.A kérdésre Kolsovszky 
Rudolf főosztály vezető válaszolt: — A főosztályon most foglalkozunk azzal a problémával, hogy a jövőben általánosan miként oldjuk meg az irodagépek karbantartását, javítását. Van olyan elgondolásunk, hogy külső szervekkel kötünk szerződést a probléma megoldására. A felvetett kérdésre nem tudok válaszolni, mert általánosságban kifogásol, nem nevezi meg milyen irodagépről van szó.
2A III. sz. bányaüzem mun- 

. kásszállón lakú dolgozói 
úgy látják, hogy az ott elszál
lásolt vendégek fogadása, tá
jékoztatása nem megfelelő. Az 
Is előfordult, hogy a portás it
tas volt és durván beszélt a 
vendéggel.

Átépítik a Ságvári 
északi szárnyát

Az emeleti büfé korábban be
zár már, de néhány hete itt 
még rendezvények voltak. Jú
nius végére viszont már csak 
az egykori nagyterem tartóosz
lopai emlékeztetnek arra, hogy 
ez volt a régi Ságvári. Jósze
rivel az egész emelet egyetlen 
hatalmas csarnokká változott. 
A közfalakat lebontották, hihe
tetlen mennyiségű törmelék 
mindenütt. Bejárat már csak az 
új Ságvári felől létezik. Az aj
tón a 36-os szám olvasható és 
a bennfentesek nem azt mond
ják, hogy átmegyek a régi 
„Sági”-ba, hanem, hogy me
gyek a harminchatosba.

Zsikó Jánossal, a művelődé
si ház igazgatójával beszélget
tünk arról, milyen is lesz az 
újjáépített északi szárny és 
milyen változást hoz majd az 
átalakítás a Ságvári életébe.

— A tervek szerint az év vé
gére készülnek el a teljes fel
újítással — mondja az igazga
tó. — A IV. sz. bányaüzem 
építő brigádja végzi a munkát, 
és előre láthatóan augusztusra 
elkészülnek az öltözők, a kon
cert fúvószenekarunk próbater
me, valamint néhány kisebb 
helyiség.
ifi- Vállalatunk fúvószenekara 

eddig részben a, nagyteremben, 
részben a színházteremben tart
hatta a próbáit. Most önálló 
helyet kápnak.

— Ősztől a pjégSí1' Nemzeti 
'Sz/n'ház rendszeresén' nálunk 
fog játszani, mivel a Kamara 
színházat felújítják. Ezért van 
szükség már aúgusitusban az 
új öltözőkre is. Egyébként mind 

'’á! próbaterem, mind az öltözők 
á'Z' épület iiyugati oldalán kap
nak ' helyet. A keleti tildalon 
építik újjá év végéig sí nagy
termet, amelyet egy gépi moz
gatású redőnyfallal Iehét majd 
kettéválasztani. így szükség 
esetén bármikor kialakítható itt 
két nagyobb klubhelyiség is. 
I— Mennyibén érinti ez a 

szakköri és klubfoglalkozáso
kat? dr. -.:

—• Egyedül a képzőművészeti 
Szakkör marad a'régi szárny
ban. A régi lépcsőiéi járó mel
letti. kis helyiséget kapják meg. 
A .többi szakkörnek és klub- 
prbgramoknak a. pinceklub ad 
majd helyet.
' — Terveznek-e ott valami vál
toztatást? .

— A nyári hónapokban tel
jesen rcdbchozz.uk a pinceklu
bot. Szeretnénk ha ősztől va

llóban kulturált, tiszta, hangu

Az észrevételre Fischer 
Jenő, a szálló vezetője válaszolt: — A hozzánk érkező vendégek fogadása, elszállásolása és tájékoztatása megfelelő. Munkaidő alatt — 8 órától IC,45 óráig — a gondnokság, munkaidő után pedig az ügyeletes portás intézi az ügyet a gondnokságtól kapott szobakimutatás szerint. Koráb ban valóban előfordult, hogy az egyik portásunk megfelelő hangnem-.nemben beszélt szolgálati ideje alatt a szállón lakókkal, amiért figyelmeztetést kapott. Nevezett nyugdíjba ment és azóta hasonló panasz nem fordult elő. Meg kell jegyeznem, hogy az ország különböző részéből sol- köszönő levelet kapunk, ami azt igazolja, hogy szálló- vendégeink elégedettek szolgáltatásainkkal.

Gácsi Mátyás

latos környezetre találnának ott 
dolgozóink. Már eldőlt, hogy 
vásárolunk egy új elektromos 
játékot és szeretnénk új szol
gáltatásokat is nyújtani. Léte
sítünk egy kisebb melegítő 
konyhát, mosogatóval, elsősor
ban a szocialista brigádok ren
dezvényeihez.

— Evek óta problémát okoz 
az objektumban működő bü
fék helyzete. A Ságvári régi 
szárnyában megszűnt, az új 
részben pedig se egy szék, se 
egy asztal.

— Sajnos ez így van, de egy 
művelődési ház előterét nem 
lehet kocsmává alakítani. Sem
mi kifogásunk az ellen, hogy 
vállalatunk dolgozói műszak 
után bejönnek ide egy-két sör
re, fröccsre. Sokkal rosszabb, ha 
ugyanazért kétes hírű kocs
mákba kell betérniük — mond
ja végezetül Zsikó János.

£ 'Nógrádi W;

Az Ürüg-alsóhegyi törpevízmű a Hazafias Népfront-bi
zottság, a tanács és a lakosság jó együttműködésének 
eredménye. Jeli Zoltán felvétele

Feladatunk 
a lakóterület 
fejlesztése, 
csinosításaA Mecsek délnyugati területén Magyarürög—Is- tenkút körzetében közel négyezren laknak. Ha ide számítjuk a „második műszakban” itt dolgozókat is, közel tízezren élünk itt.A lakóterületünkön az istenkúti és az ürögi Hazafias Népfront bizottság, a Fábián Béla úti Nevelési Központ szülői munkaközössége és más társadalmi szervek végzik a napi politikai, társadalmi, közművelődési feladatokat. Mindezt a lakóterületi pártszervezet irányítja 20—25 fős taglétszámmal. Ez a terület szétszórtsága miatt meglehetősen kevés. Éppen ezért szívesen fogadnánk a lakosság érdekében, ha a munkahelyekről és a területünkön lakó párttagok közül többen jelentkeznének önként a lakóterületi pártmunkára. Sajnos az. átjelentkezés elég vontatottan halad.Annak érdekében, hogy feladatainkat minél jobban teljesíthessük, társadalmi bizottságot hoztunk létre a Hazafias Népfront aktivistáiból, a lakóbizottságok tagjaiból és a Nevelési Központ vezetőségéből. Amióta ez utóbbi létezik — 1976 óta —, azóta nemzeti ünnepe.- inlsfetdmiűden tsgetben-’ szír nes műsorokkal tartjuk

A Fábián Béla úti általános iskolások Egertetőn egészséges 
tolhatnak.

környzetben spor-

meg. Ezek a rendezvények ma már a gyermekek segítsége nélkül el sem képzelhetők. Ök adják a színvonalas, gazdag politikai tartalommal megtöltött irodalmi műsorokat. Cserébe mi gyakran elbeszélgetünk a gyerekekkel hazánk történetéről, a párt vezető szerepéről, honismeretről, néprajzról és a területünkön élő veteránokról.A Nevelési Központ dolgozói szorgalmas oktató, nevelő munkájukkal kiérdemelték a lakosság elismerő bizalmát. Megszűnt a nevelők elvándorlása az istenkúti iskolából. Most már évek óta tart a Fábián Bél;: úti Általános Iskolában és óvodában a zsúfoltság. Jelenleg 250 gyermek részesül iskolai napközis nevelésben, és ötven fő az óvodások száma.Közművelődési munkánkat az illetékes szervek is nagyra értékelik. A Nevelési központ vezetők orszá- í'gos konferenciáját-- 1980. őszén itt, Pécsett tartották. A szakemberek tapasztalat- ^ej-ére^bsKánk is elvittek, Istenkútra. Vendégeinknek elmondtuk, hogy az eddigi eredményeinket annak is köszönhetjük, hogy az „Egy iskola, egy' üzem”. mozgalom évek óta jól' működik nálunk. A Mecseki Ércbányászati Vállalát IV. sz. bá- rtyaüzeméri'ek szböíáli.ita brigác.ljjii, és a városban több vállalat, üzem,r intézmény szocialista brigádjai segítik, 'lakóterületi 'munkánkat.* 'H'i'-'i ■ ■ i"Mozgalfhun'k fo erősségei a helyi .ákjív.ák. jó' munkája.Marék B.: L.ászlóne, a Mljv munkaügyi osztályának eiő- ádója jó1 társadalmi muslicája 'hl^pján (spié't' kiére e- iyielte ,a lakosság abizalm, újba . öt;, .évre választottmeg 'a Hazafias Népfroilt-bizottság élnökénck. M nar Tibort, a IV...sz. hányta üzem dolgozóját ű .'népfront: /titkárává választoltak. A: l^kóférületi, 'moz^al.iíii 610-: ben,' (Iplg'ozik Forintos.' Ferenc, Hódosi Tivadar, Adóm Mihály szintén a MEV dől-: gozói. j. ...

Vannak, akik lebecsülik, lényegtelennek tekintik á lakóterületi munkát. A 77 utcában, dűlőben lakók a napi nehéz, fáradtságos munkát ott aktív pihenéssel töltő emberek gondjaival, bajaival foglalkozni, érdekeiket képviselni, be
Pályázati felhívás
az V. Országos Szakszervezeti 
amatőr Filmfesztiválra

1981. október 2—3—4-én 
Szolnokon rendezik meg az
V. Országos Szakszervezeti 
Amatőr Filmfesztivált. A 
fesztivál célja, hogy minél 
több új film készüljön a 
termelő üzemek (vállalatok, 
intézmények) életéről, mun
kájáról, az ott dolgozó em
berek munkasikereiről.

A pályázat témakörei: az 
üzemekben dolgozók élet- 
és munkakörülményeinek 
megjelenítése, a munkahely, 
munkahelyi közösség, a fia
talok beilleszkedési folya
matának ábrázolása az ama
tőrfilm eszközeivel. Az al
kotások fejezzék ki a szo
cialista életmódnak és ér
tékrendnek a munkahelyen 
valamint a szabad időben 
történt | . megvalósulását. A 
pályaművekben kapjon sze
lepet a munkásművelődés

A Ságvári Endre, , r-;;. 
Művelődési lláz 
és a Komarov Kertmob.i 
júliusi programjából

Ságvári, Endrei Filmszínház

Komarov-Kertmozi — -----
1G—17-én: Iíojak Budapesten 

(magyar film).
Ili—19-én: Sugarlandi hajtó- 

vad'ássWV (USA, íibii)1.
.,29-án,: A WAosai), ölő sárkány. 
Lady (japán íilln). r‘

, 21—22-én: i szolid motorosok. 
(USA tilm).'

23-í24-én'!' Egyi- kis Indiám
(P.SA iillfl), ...........

1 25—2G-ánr Osóeola (NDK film).
. 27-4-28-01) f, Pokoli torony (USA 

film).
.'.'29-ón:.:Höl&yemy isten: áldja! 
.(USA. film). .. ,

39-án: Forgalmi ringó (olasz 
—francia—NSZK film).

Az előadások 21 órakor kez
dődnek..1

vonni őket a társadalmi életbe, a ’közművelődésbe épp oly nehéz és felelősségteljes feladat, mint a más területeken végzett politikai munka. Nehéz, de talán éppen ezért szép hivatás. Jeli József

fejlesztésének folyamata is. 
A fesztiválra kísérletképpen 
videoprogramok is nevez
hetők (tetszőleges techniká
val). A fesztivál rendezői 
várják továbbá az alkotók 
saját készítésű plakátjait, 
forgatás közben készített 
fotóikat.

A filmek beküldési határ
ideje: 1981. szeptember 15. 
Vasutasok Szakszervezete 
Művelődési Központja Szol
nok, Pf.: 98. 5002 Szolnok, 
Munkásőr u. 1. Telefon: 
06-56/13-072.

A fesztivál díjai:
Fődíj: 5000 forint,,,I. díj 

4000 forint 2. díj (2 db) 3000 
forint, 3. díj (2 db) 2000 fo
rint.

Nevezési lapok a Ságvá
ri Endre Művelődési Ház
ban kaphatók.

17-én -9,00 és 10,30 órákor: A 
.kis hableány. .

iu-án lG.oo és 18,00 órakor: 
Hét különleges megbízott.

19-én 10,00 és. 18,00 órakor:
Hét különleges 'megbízott.

, -22-én... 9,00 . .és, 10,30 órakor: 
Hurrá, nyaralunk.

- -10,00 és Hí,00 órákon:/Kísértet 
Lublőn.

24-én 9,00 és ló,31) órakor: A 
vad i hattyúi :

! 23-ép,. 10,00 órakort ,Egy . hol
land-Jáva szigetén I—II,

•20-áiis 10,00" órakor : Egy hol
land Jáva szigeten .1—II. .
'29-én 9,00 és 10,30 órakor: A

sólyom nyomában1
1G,00 órakor: A sah fia I—II. 
31-én. íi.oo és 10,30 órakor:

. Vadvízország. ■ 1

rcdbchozz.uk
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Tudománnyal a betegségek megelőzéséért

Óvjuk egészségünket
özismert, hogy az uránbányászok sajátos mun- összehasonlítással az or- kakörülményeik miatt különböző egészségi ár- szágban felmérést még nem talmaknak vannak kitéve. Ezek hatása jelent- végeztek, s világirodalmi kezik gyakorlatilag a nagyobb számú táppénzes álló- vonatkozásban sem isme-mányba tartásban, s csökkent munkaképességű dől- rünk hasonlót, gőzök számának növekedésében. — A nemrégiben Helsin-. . . . ,non . , kiben megtartott nemzetkö-- Az egeszsegromlas ki- tekezleten az: 1980-ban kéz- zj szimpozium mel A

váltó okainak feldentese- dett vizsgálatok eddigi ered- „
ben, keresésében és megelő- ményeiről tájékoztattuk foglalkozási eredetű rossz- zésében a vállalati egész- egymást. Hasonló közös indulatú daganatok megelő- 
ségügyi szolgálaton túl mi- munkaértekezletek szerve- zésé”-ről szólt, egyértelműiben intézetek vesznek még zésére lenne szükség a töb-
részt? bi intézménnyel is.A kérdésre Dr. Bank Jó- — A munkaértekezletenzsef főorvos válaszolt. elhangzottak alapján az ed-

— A POTE Közegészség- (Jíé/í együttműködésnek mi- gezetül a főorvos, tani Intézete, a Megyei j^en megállapítható ered- Kórház Tüdőgyógyintézete glényei vannak? és egyes osztályai, a Hon- vizsgálatok alacsonyvéd Kórház idegosztálya, a ~ A V1ZsgdlHarkányi Gyógyfürdő Kór- szama miatt vegkonkluziot ház és az Országos Sugár- ^onn, nem, lehede meg- biológiai és Sugáregészség- allapdha o , “y ügyi Intézet (OSSI), amely- £‘8* vizsgalatokat folytatnilyekkel közvetlen munka- kelt , , „kapcsolat alakult ki. — A kutató- es megelőző__ Üzemegészségügyi szol- munkának vannak-e nehe-gálatunk egyedül nem len- zítő tényezői? ne képes a foglalkozással — Vannak. A személyi és összefüggő egészségkároso- tárgyi feltételek nem mindások felismerésére és a dig és mindenkor biztosít- szükséges vizsgálatok el- tottak. Egy példa: vegyszer végzésére. Mi uránbánya beszerzés, melyek közül vagyunk, s ennek követkéz- több import jellegű, kon- tében helyzetünk is speciá- vertibilis valutáért, lis, és azért kerestük az — Miben látja a további Országos Sugárbiológiai és feladatokat, az együttműkö- Sugáregészségügyi Intézet- dés kiszélesítésének lehető
től a kapcsolatot, hogy a ségeit?speciális, krónikus ártal- — Az előzőekben e kér- makra közös vizsgálatokat jésre részben már vála- végezzünk. szóltam. Jelenleg kidolgo-Itt jegyzem meg, hogy zds ajatt ajl négy országos ma meg nem ismerünk intézettel — OSSI, Orszá- olyan jellemző vizsgalatot, gos Munka- és Uzemegész- mellyel egyertelmuen bízó- ségügyi Intézet, Országos nyitható lenne az uránbá- pulmonológiai Intézet, Or- nyaszok ilyen jellegű artal- szagOs Onkológiai Intézet- ma' szakmai véleménye alapján

— Miként lehet az elő- egy epidemiológiai felmé-
zőekben említett intézmé- rés. E helyzetelemző felmé- 
nyek munkáját koordinálni, rés részben általános egész- 
tevékenységüket eredmé- ségügyi, munkahelyi és kör- 
nyesebbé tenni? ~ nyezet felmérést jelent a— Az eddigieknél is szó- vizsgálatra bevont dolgo- rosabb kapcsolatot kell tar- zóknál.tanunk, s erre jó példa a — E nagyszabású felmé- március 27-én, majd június rés, adatszolgáltatás, mely 18-án az OSSI-vel tartott teljes föld alatti állomá- munkaértekezlet. Az első al- nyunkat érinti, várhatóan kálómmal az uránbányászat ez év októberében kezdőegészség problémáinak, a dik. Ezzel célunk, hogy őszijét intézmény orvosainak, szehasonlítsuk a szén- és kutatóinak egymás közötti uránbányászat föld alatti ismertetésére került sor. dolgozóinak egészségi álla- Ugyanakkor ez a fórum potát egy nem bányász nébiztosította az üzemegész- pességgel. így viszont az ségügyi szolgálat orvosai- urán- és szénbányászok nak aktuális sugárbiológiai egészségi állapotának külön- továbbképzését. bözőségére is fény derül.— A második munkaér- Ilyen nagyságban és ilyen

A fülledt meleg délelőtt még nem csalhatatlan bizonyítéka a nyárnak, de az MHSZ Ércbányász modellező bázisán zajló élet, a műhelyekben szorgoskodó, a Pályán gyakorló diákok már a vakációt élvezik. Tökéletesítik, próbálgatják modelljeiket, legtöbben verse

A modellező válogatott Koreában

Felejthetetlen élmények

sportcsarnok. Monumentális épület, 20 ezer néző fér el benne. Ottjártunkkor zajlott a KNDK—Kuba cselgáncs mérkőzés. Egyébként nagyon sokat adnak a sportra, a fiatalok nevelésére. Az úttörőpalotában az asztali-még csak szabadon repülő még semmi sem volt, olt csodálatosak. A kultúrpalo- trak‘
•jenjeinél, legiouuen verse- " ’ , , „i. „ „v; tói vezetői szakkörig mm-nyekre, edzőtáborozásokra kategóriában versenyeztek, ma a négysávos autóutak taban olyan színház e o- den működ;k Rendkívül készülnek. Jártuk az országot és be- két oldalán tizenegynéhany adást láttunk, ami uke- szervezett náluk minden, azMohai István klubtitkár mutatókat tartottunk a ra- építkezéseken éjjel nappal színpad mögé vetített szí- dT«sztrelőek ®Viszont nemreg jött meg dióirányítású modelljeink- dolgoznak. A szállodánk nes háttereket egyik pilla- k ' ,1 ,egy edzotaborozásrol, a Ko- kek Azóta már ebben a ka- mellett épp akkor fejezték natról a másikra tudják volt “ legemleke-reai NDK-ból. Ráadásul tegóriában is felzárkóztak a be egy tizenöt emeletes változtatni. És valami, ami zetesebb a két es fel hétnem először járt ebben a nemzetközi színvonalhoz, és épület utolsó szintjeit. Vagy nem tudom, hogy van-e aíatl-távoli országban. idén egy közös edzőtábora- egy másik példa. Négy év máshol a világon: a kul- — Rendkívüli élmények-— Tizenkét évvel ezelőtt záson látták vendégül a alatt 32 kilométer metró- túrpalota előtt a téren van ben volt részünk, de a leg-már voltam Koreában — hatfős magyar válogatottat, vonalat építettek a főváros- egy szökőkút. Ez nem más döbbenetesebb talán a hameséli. — Most is jártunk — Gondolom nem min- ban. Ha már a közlekedés- mint egy hatalmas vízki- zafelé vezető repülőút volt. ugyanazokon a helyeken, dennapi dolgokat láttatok? nél tartunk 1969-ben még jelzésű digitális óra. Min- Harmincfokos melegbenmint akkor és egyik ámu- - — A Koreai NDK már szinte mindenki kerékpár- den egyes szegmense egy indultunk Moszkva felé éslatból a másikba estünk, természeti adottságai miatt ral járt. Ma már kevés a vízsugár és ez a sok kis több mint három és félÓriásit fejlődött ez az or- is csodálatos ország. A fo- , . .. .. . ...,, , vizoszlop rajzolja ki a pon- orat ho es jég fölött repul-szág. Mindkét alkalommal városa Phjöngjang pedig bicikii, legtöbben busszal es tos jd~^ tünk, a sarkvidéken áta modellező válogatottal gyönyörű világvárossá fej- metróval járnak. — Vagy egy másik lát- ugyanis rövidebb az út.voltam kint, 1969-ben ők lődött. Ahol tizenkét éve — A középületeik egészen ványosság, a phjöngjangi N—G.

en állást foglalt az ilyen jellegű felmérések szükségességéről — mondotta véV. T.
VizhalalTalán az egyik legérthe- Már nem akart versenye- tetlenebb, s legmegrázóbb két nyerni, csak menekül- halál. Ilyenkor nyáron egy- ni. De hogyan? Hiszen nem re másra halljuk s olvas- tudott úszni. Kapálózott és suk, hogy ez és ez — élt sírt a víz alatt, igaz konyáiig pár évtizedet — a Du- nyék nélkül. Fogódzót ke- nába, a Tiszába, a Balaton- resett, egy kezet, mely se- ba fulladt. Miért? Mert nem git, de csak a vizet markol- tudott úszni, görcsöt kapott, háttá. Mi lesz most, med- felhevült testtel ugrott a dig lehet ezt kibírni? A vízbe, a csónak viharba ke- gyermeki ész is tudta, ez a rült, felborult, elmerült, fuldoklás. Szíve erősen za- nincs tovább. Keresik. És katolt, egy-kettő, egy-kettő, siratják. kapálózó kéz — talán az utolsó pillanatban — ekkor valamit megfogott. A medence belső korlátját szorította görcsösen. Az újjáéledés örömére most már könnyekkel sírt, zokogott s közbe-közbe ■ levegő után kapkodott. Az előbb csak

A strand mély vizes medencéjének szélén ült. Meggondolatlanul. Nézte a nagyokat, hogy milyen jó is lenne így úszni. Meg kellene tanulni, s legyőzni mindenkit, még nem késő, hiszen csak tízéves. Ábrándozott ...„ . .. víz jutott, sokat ivott. Ere-Verseny van. A rajtko- je nem von ügy emelték vön all, ugranak s mindjárt ki kérdezték miért sír? —az elre tempozza magat. El- Belöktek, beestem, nem is sonek fordul, karcsapasai tudom? De megtanulok úsz- erosek, mindenki lemarad ni _ mondta könnyek kö- mögötte. Egy, kettő, mar zdRhárom testhossz az előnye.A medence körül a közön- Sok nyár~ váltotta azóta ség tombol. Űj csúcs szüle- egymást, s ő valóban meg- tik. Győzött, s minden ver- tanult úszni, de tisztelni is senyt megnyer. A lányokat a v*zet, s annak szeszélye- is, mert olyan vállai van- **•, Nem fél, de nem is bra- nak, hogy csak na ... A su- vuroskodik, nem akar so- liban is mindenki a barát- ka többet fogódzó után haja lesz, még az az utálatos dakozni. Nem kell a víz Lala is, aki addig mindig alatti sötétség, az idegtépő beárulta a tanár néninek ha .valami csínyt elkövetett. »megfulladok” gondolat.A víz nagyot csobbant, s Bl*tosan mindenki igygon- ő már süllyedt is lefelé. Az dolkodik; de akkor miért ábrándok szertefoszlottak a van mégis oly sok áldozat? körülölelő víz valóság lett. V. T.

A Baranya megyei Élelmiszerkcreskedelmi Vállalat június 20-án önkiszolgáló 
élelmiszerüzletet nyitott az. Ércbányász utcában. Veress Tamás felvétele

Az egészségvédelem helyzete 
és feladatai (I. rész)Az egészségügyről szóló — a mozgásszegény életmód 1972. évi II. törvény 2. §-a elleni küzdelem, — a ha- az egészséges életmódra ne- gyományos magyar táplál- velést, az egészségügyi mű- kozási szokások megjavítá- veltség fejlesztését az egész- sa, — személyi higiénia ségügy körébe tartozó fő kérdései, — népességpoliti- feladatok közé sorolta. ka kérdései, — káros szo-A Mecseki Ércbányászban kal°k„ (xd.okaay7£Sf_ alkok°‘ közlendő sorozat elején vá- 1 izmus, túlzott gyógyszerfo-segítsetek, megfulladok. A zolni kívánjuk az egészség- gyaS7ta®’.. kábítószer-élvezet nevelés helyzetét és felada- elleni. küzdelem), - kurtáit, 1981. évre és a VI. öt nyezetvédelem, — mentál-

egészségkultúrára és törekednünk kell az igények kielégítésére.Legfontosabb feladat a

éves tervre vonatkozóan. A ^né (lelki egészségtan), bevezető ismertetés után pe- A magelozést hangsúlyozóig a legfontosabb egész- ™1ka^?ng0??tvk,f1f ségnevelési kérdésekről je- nunk igényeket kell felkel- lentet meg az üzemi lap so- tenunk masabb fokú rozatot.Az egészségnevelés célkitűzéseinek teljes értékű megvalósítására az egész fiatalság befolyásolása, kü- társadalom közreműködése lönös tekintettel az egészszükséges. A társadalmi ségnevelésnek gondozási, hátteret a tömegszerve- rehabilitációs vonatkozásai- zetekkel, Vöröskereszt, nép- ra.front, KISZ és a helyi taná- Gyakorlati tapasztala- csi szervekkel való együtt- tünk, amelyeket felmérések működés biztosítja. A Vö- is igazolnak, hogy klubsze- röskereszt egyik fő felada- rű foglalkozás, kiscsoportos ta az egészségnevelés, gya- beszélgetés a legcélszerűbb, korlatban a legfontosabb a Ezekben elsődleges az em- rendezvényekre való akti- bér, az élő szó, az ismert, vizálás és az egészségneve- becsült körzeti orvos szülés a területen, intézmé- va, vagy éppen az újdon- nyekben az aktívahálózat Sággal haló vendég szakelő- segítségével. adó. Igen fontos a vetítés,Távlatban magasabb fo- ídmek, színes diák írásye- kú egészségi kultúra a cél, tl-tok a^kallpazása, és aha-melyet évi és távlati terveinkkel közelítünk meg, melyek súlyponti kérdései: tást megerősíti és tartósítja a nyomtatott anyag (plakát, szórólap, brossára).Az 1981-es munkaterv fő témája a mentálhigiéniés feladatok megvalósítása. Cél a teljes egészség állapotának elérése, amely az Egészségügyi Világszervezet meghatározása alapján testi, szellemi és szociális jó közérzetet jelent. Ez állapot megjavítására, a jó közérzet fenntartására közös családi programok keretében, a mindennapi élet problémáival összefüggő kérdések okai és megoldási lehetőségei, a fiatalok és idősebbek együttélése a lakásban, a szabad idő hasznos eltöltésének módjai, zaj, és egyéb külső ártalmak elleni küzdelem és minden életmódbeli hiba, amely rossz hangulatot, idegességet okozhat.Sorozatunkat abban a reményben indítjuk meg az ércbányászok körében, hogy ezekre az igen lényeges kérdésekre fel tudjuk hívni a figyelmet.
Baranya megyei KÖJÁL

egészségnevelési osztály
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Szellők szárnyán Lövészet

Vitorlázórepülök Pogányban

Kitűnő eredmények 
a III. fordulóban

Magyar Honvédelmi Szövetség minden évben 
megrendezi a Magyar Népköztársaság Kupa 
vitorlázó repülők versenyét. Ebben az évben a

Pécsi Repülő és Ejtőernyős klubban is sor került er
re, ahol a pécsieken kívül a kaposvári vitorlázók is 
szerepeltek.

A tizenöt versenyző hat különböző típusú géppel 
nyolc értékelt versenyszámot teljesített. Elég komoly 
próbatétel volt ez mind az ember, mind a gép szá
mára.A repülőtér parancsnoka, 

Harai Imre elmondta, hogy a kéthetes verseny alatt rekordnak is nevezhető 100 kilométeres átlagsebesség is született. Ez elsősorban a kedvező időjárás, a repülő-

— Élettartamot tekintve 
mennyiben különböznek 
egymástól a gépek?— A Jantár és a Cirrus korszerű technikával gyártott műanyaggépek. Ezeknek sokkal magasabb az élettartama, mint a koráb- gép állapota és a verseny- -bi fa, illetve fémből készül- tói kell, amit az ember nem zők magasfokú felkészült- teknek. A műanyaggépek F" mostan,,ltomségének volt köszönhető, általában 3000 óra után ke- Hazánkban a legjobban sik- rülnek nagyjavításra, míg ló gép a Jantár, amely 1 az előbb említett régebbi méter magasságvesztés mel- típusok már 1000 repült óra lett vízszintesen 45 métert után. Gépeink 4—5 órát töltenek egy-egy alkalommal a levegőben, persze ez lehet több is, kevesebb is, az időjárástól függően.

képes megtenni. Mivel a gépek teljesítménye nem egyforma, az eredmények eldöntésénél szorzószámmal, az úgynevezett hendikeppel dolgoztak azért, hogy a versenyben résztvevők egyenlő eséllyel indulhassanak.— Itt említenék egy példát erre — mondja a parancsnok. — Az egyik versenyszámunk a Pogány— öcsény (53 kilométer) közötti táv kétszer oda-vissza megtétele volt, időre. Egy Kobra vitte el a pálmát 61 kilométeres átlagsebességgel, köztudomásúan nem ez a legjobb gép. Itt jelentkezik a már említett szorzószám lényege. Vagy pl. a Pogány — Sásd — Szigetvár háromszög megtételénél a 116 km-es átlagsebességű Jantárral szemben egy Pi- rát nyert 62,5-es átlaggal. Érdekessége a háromszögrepülésnek, hogy a versenyzőknek fényképfelvétellel kell igazolni, valóban jártak a kitűzött helyeken. Nehezíti még ezt a versenyszámot, hogy minden gépben úgynevezett fekete doboz van beépítve, amely ellenőrzi, hogy a versenyző betartotta-e az előírt szabályokat.
— Melyik gépet szeretik 

legjobban a sportolók?— Nagyon szívesen repülnek a Jantárokkal, de szeretik a Fokát és a Cir- rust is. Nemrég vásároltunk — saját bevételből, mely társadalmi munkából származott— egy Jantárt, ennek a gépnek az óra 840 ezer forint.

— Mi a tétje egy ilyen 
versenynek?— Egyrészt, hogy versenyezhetnek repülőseink, másrészt az edzőtáborozást is megoldjuk, azonkívül a résztvevők sportminősítést érnek el, a gyűjtött pontszámok alapján. A minősítés harmadik, második és első osztályú lehet. Ezen a mostani versenyen például négy első osztályú minősítés született, ami azt is jelenti, hogy ezek a sportolók már nemzetközi mezőnyben is megállják helyüket. Legeredményesebben a pécsiek szerepeltek, az övék az első három hely. Sorrendben első dr. Balassa László, második Magvasi Lajos, míg a harmadik helyre Balatincz 

Zoltán került.
A reptér füvén remek látványt nyújtanak a törékeny gépek. A szárnyak között bujkálva próbálok bekukkantani egyik-másik pilóta fülkéjébe. Urbán József, a Vízügyi Igazgatóság üzemmérnöke magyarázza a termik, a felhőállás, az aerodinamika számomra kusza törvényszerűségeit. 1969 óta repül, megszállottja ennek a sportnak.— Nincs annál csodálatosabb — mondja — mint az ember állandó harca az elemekkel. Odafönn ki va-

gyünk téve az időjárás kényének, kedvének, ismerni kell melyik felhő jó nekem, melyik alá érdemes alámenni.— Nézze csak ott azt a bárányfelhőt, az alá a világért sem repülnék, de ott mellette az a gomoly az már igen!— Elég nehéz volt a verseny, nagyon erős mezőny jött össze. Ez annyiból volt jó, hogy az ember alaposan próbára tehette felkészültségét.— Azt kérdezi, hogy félek-e? Azt hiszem egy kicsit igen. Bár félni csak atismer. Én megtanultam mindent, amit úgy érzek, tudnom kell. Ismerem a gépet.
Szárkándi János, vállalatunknál — az öntődében — dolgozik. Tizenhét éve repül. ő is á természeti erők leküzdését tartja a legnagyszerűbb dolognak, bebizonyítani azt, hogy az ember önerőből mire képes. Ezenkívül vonzza a táj, amely fentről csodálatos látvány.Talán még folytatná, látszik örömmel beszél a repülésről, de eligazításra szólítják a versenyzőket. Megkapják az útvonaltérképet, meghallgatják mire kell figyelni út közben, előkerülnek a fényképezőgépek.Még egy utolsó rádiópróba, majd feldübörög a vontatórepülőgép motorja és egymás után emelkednek a magasba a hófehér gépek ...

Erb Éva

Nemzetközi sporttalálkozó
A közelmúltban rendezett 

MÉV—Szovjet Nagykövetség
dolgozóinak ötfrontos sportta- 
álkozóján a vendégek alaposan 
megtépázták a hazaiak győze
lembe vetett hitét. Ezzel meg
szakadt a mévesek négyéves 
sikersorozata a szovjet csapat 
ellen. Minden szempontból jól 
felkészített, összeforrott szovjet 
csapatokkal találták szembe 
magukat a mieink, olyanokkal 
akiket fűtött a visszavágás re
ménye.

Az első „figyelmeztetést” már 
az indulásnál megkaptuk a 
sakkozóink révén, mind csa
patban, mind egyéniben a ven
dégek győztek. Kisiklás volt ta
lán? Nem hinnénk! Követke
zett az asztalitenisz csapatmér
kőzés, talán itt több siker szü
letik a hazaiak részére. A ta
lálkozó után csak félsíkerről

A közelmúltban a II. sz. bányaüzem adott otthont a legjobbaknak, hogy tovább csatározzanak a csapat és egyéni lövészbajnokságban.Kitűnő rendezés mellett, a férfiaknál nyolc csapat 25 versenyzője küzdött a győzelemért. Az összetett verseny kiélezettségére jellemző, hogy eddig biztosan vezető IV. üzemieket a harmadik forduló után az ÉDÜ lekörözte és őrségváltás történt az egyéni versenyben is.De lássuk, mit mond a krónika az utóbbi versenyről! A házigazdák kitettek magukért, a férfi csapat- versenyben 537 körrel végeztek az élen. A listavezető IV. üzemiek ezúttal gyengén szerepeltek és ennek eredménye, hogy összetettben lecsúsztak a második helyre tetemes ponthátránnyal. Nem volt jó napja a többi csapatnak sem, így a kískutasok és a két Szolgáltató a mezőny végére kerültek. Egyéniben rendkívül szoros eredmények jelzik, hogy a versenyzők alaposan felkészültek, minden találatnak igen nagy jelentősége lehet a végelszámolásnál. így volt ez most is! A győztes Szénási egy körrel bizonyult jobbnak Török előtt, míg Járó két kör hátránnyal bronzérmes lett. összetettben is igen feszült a sorrend. Szénási 543 körrel átvette a vezetést. Előnye mindössze egy, illetve két kör, Király és Török ellen. Rájuk nézve nem hízelgő, az üldöző boly számára viszont nem reménytelen az élen állók beéré- se.A nők mezőnyében továbbra is négy csapat vetélkedik a végső győzelemért. Két fordulón át vezető II. üzemiek hazai pályán — ha minimálisan is — növelték előnyüket a riválisokkal szemben és ösz- szesítésben már 26 kör előnyre tettek szert az ÉDÜ-vel szemben. Az „al-: sóházban” nincs változás. A Szolgáltató biztosan halad a bronzérem felé, míg a kutatósok a sor végén vannak. Hazai környezetben előny versenyezni, ezt igazolja a legutóbbi fordulóban elért kettős hazai siker a női egyéni küzdelemben. A két főszereplő, Péhlné és Benedekné, akik azonos köregységet értek el, végül is a győzelmet a több Ki

beszélhetünk, a döntetlen ered
mény megfelelt a valóságnak. 
Megtorpanlak volna a hazaiak? 
Nem, a szovjetek fejlődtek, erő
södtek a játékban! Ezután a 
Balokány-ligeti sporttelep kö
vetkezett, itt találkoztak a röp- 
labdások. Esélyünk elsősorban a 
női találkozón lehetett volna, a 
férfiaknál szinte reménytelen 
a hazai csapat győzelme. En
nek megfelelően alakult az 
eredmény is. Kettős szovjet 
győzelmet hozott a találkozó.

Ezek után a lövész- és labda
rúgó-csapatokban reményked
hettünk, hátha ölt javítanak 
eddigi gyenge szereplésünkön. 
Nem volt alaptalan a bizako
dás, lövészeink csapatban ugyan 
győztek, de egyéniben a ven
dégek voltak jobbak; Követke
zett a mindent eldöntő nagypá
lyás labdarúgó-mérkőzés az 
újmecsekaljal sporttelepen. Ha

zai rohamokkal kezdődött a ta
lálkozó, az első negyedórában 
a vendégek alig jöttek át a fél
pályán. Tíz perccel az első fél
idő befejezése előtt Bellegi lö
vésével megadásra kényszerült 
a szovjet csapat és ezután már 
nem okozott különösebb gon
dot csatárainknak a góllövés. 
Végeredményben jó játékkal 
7:3 arányban győzött a MEV 
válogatottja, az időnként jól és 
lelkesen játszó vendégek ellen.

A nonstop műsor mérlege 
nem éppen hízelgő ránk néz
ve, de szégyellni valónk sincs 
miatta. El kell ismerni, hogy 
a szovjetek ezúttal jobban sze
repeltek, győzelmeik megérde
meltek voltak, nekünk pedig le 
kell vonni a szükséges tanul
ságokat, hogy feladatul szol
gáljon a jövő évi találkozóhoz.

K. M.

est elért Péhlné szerezte meg.Az összetettben vezető Jo- zipovicsné ezúttal ötödik lett, de így is megtartotta vezető helyét Péhlnével szemben, míg Furulyás gyenge eredménye miatt visszaesett a harmadik helyre.A pisztolyosok között a remek tormába lendült szolgáltatósok kis híján nyakon csípték a csapatban vezető III. üzemieket, így a listavezető előnye igencsak fogyóban van, a 8 kör előny aligha lesz elég, de ki tudja.Úgy látszik, nemcsak csapatban, hanem egyéniben is nagy küzdelem várható a két szomszéd vár között. Az egyre jobban formába lendülő Jillek Szabolcs alaposan ledolgozta hátrányát a listavezető Kováccsal szemben, aki már csak 2 kör előnnyel vezet, a hátra levő 2 forduló előtt. Kettőjük harcát igen megnehezítheti a félelmetesen feljövő Molnár és Ulrich. Eredményeik alapján elképzelhető, hogy „trónfosztásra” készülnek...A III. forduló legszorosabb eredményét a pisztolyosok érték el. Az egyéni verseny 1—3., illetve 4—6. helyezéseket a több 10-es, illetve a több 9-es találat döntötte el. Erre még nem volt példa és ez is bizonyítja, hogy mennyire kiegyensúlyozottak az erőviszonyok és a körökön kívül milyen fontos „döntési joggal” . rendelkeznek a 10- esek a 9-esek, akár a 8- as találatok is.Szóval minden, csoportban igen kiélezett a harc a győzelemért, a harmadik forduló után még nem lehet tudni, hogy kiért szólnak a fegyverek, mivel több csapat és egyéni versenyző előtt még elérhető távolságra van az aranyérem megszerzése.
Eredmények a harmadik for

duló után.
Férfi csapat: 1. II. üzem 537 

kör, 2. ÉDÜ 535 kör, 3. Kuta
tó-mélyfúró 514 kör.

Egyéni: 1. Szénási Imre
(ÉDÜ) 184 kör, 2. Török Imre 
(IV. üzem) 183 kör, 3. Járó Bé
la (II. üzem) 182 kör.

Női csapat: 1. II. üzem 498 
kör, 2. ÉDÜ 494 kör, 3. Szol
gáltató 425 kör.

Egyéni: 1. Péhl Jakabné (II. 
üzem) 173 kör, 2. Benedek Sán- 
dorné (II. üzem) 173 kör, 3. 
Timárné Bodnár Ági (ÉDÜ) 168 
kör.

Pisztoly csapat: 1. Szolgáltató 
„A” 523 kör, 2. III. üzem 522 
kör, 3. Kutató-mélyfúró 522 kör.

Egyéni 1. Jillek Szabolcs (Szol
gáltató) 179 kör (7X10—9X9), 2. 
Molnár Gábor (ÉDÜ, 179 (7 < 
ill—8X9), 3. Ulrich Sándor (III. 
üzem) 179 (6X111—7X9).

Összetett verseny állása: fér
fi csapat: 1. EDU 1574 kör, 2. 
IV. üzem 1555 kör, 3. II. üzem 
1527 kör.

Egyéni: I. Szénási (EDU) 532 
kör, 2. Király (III. üzem) 532 
kör, 3. Török (IV. üzem) 531 
kör.

Nők csapat: 1. II. üzem 1456 
kör, 2. EDÜ 1430 kör, 3. Szol
gáltató 1348 kör.

Egyéni: 1. Jozipovicsné (Szol
gáltaiéi) 503 kör, 2. Péhlné (II. 
tizem) 493 kör, 3. Furulyás 
(EDÜ) 190 kör.

Pisztoly csapat: 1. III. üzem 
1518 kör, 2. Szolgáltató „A" 
1540 kör, 3. Kutató-mélyfúró 
1521 kör.

Egyéni: 1. Kovács (III. üzem)
531 kör, 2. Jillek (Szolgáltató)
532 kör, 3. Molnár G. (ÉDÜ) 
524 kör.

Kovács Miklós

HÍREK
VÁLLALATUNK koncert fú

vószenekara június 21-én Bu
dapesten a Nemzeti Galéria 
előtt térzenét adott, amellyel 
nagy közönségsikert arattak. A 
zenekar sikeresen szerepelt jú
nius 27—28-án Várpalotán a 
SZOT II. Országos Fúvószene
kari Fesztiválján is.

A VÁLLALATI horgász egye
sület június 27-én halfogó ver
senyt rendezett a Pécsi tavon. 
A népes mezőnyben a felnőt
tek közül első helyezést ért el 
Koltai Ferenc, az ifik közül ifj. 
Antal Barnabás került az élre. 
A felnőttek közül az első hat, 
az ifik közül az első négy he
lyezett részesült tárgyjutalom
ban.

A VSZB június 18-i ülésén 
módosította vállalati üdülőink
ben üzemelő konyhák nyers
anyagnormáit. Az új nyers
anyagérték napi 45 forint. 
SZEMÉLYI HÍREK

Nyugállományba kerültek: 
Büki Sándor bányamérnök (II. 
sz. bányaüzem), Vass Antal 
vájár (II. sz. bányaüzem), Su- 
hanyeczki István fúrómester 
(IV. sz. bányaüzem), Földesül 
Károly vájár (IV. sz. bánya
üzem), Bozó Zoltán betanított 
munkás (ÉDÜ), Juhász Vödrös 
János fürdőkezelő (Kutató
mélyfúró üzem), Kulin Jcnőné 
takarítónő (Szolgáltató üzem). 
Hajós András öntvénytisztító 
(Szolgáltató üzem), Széchenyi 
András portás (Központ), IIus- 
véth József portás (III. sz. bá
nyaüzem,.

Sakk
3. sz. feladat

Koszorús—Wolák 
Világos lép és nyer!

a b c d e ( g h

A most bemutatásra kerülő 
feladat megnyitási sakkcsapda. 
Világos gyalogot áldozott, me
lyet úgy tűnik csak tisztcse- 
rékkel tud visszanyerni. A most 
következő meglepő kombináció 
azonban azonnal nyer. A meg
oldásokat 1981. július 31-ig kell 
a szerkesztőség címére bekül
deni.

A 2. sz. feladat (Körösi—Kac
sa) megoldása a következő: 1. 
—, c2 !! (meggyengíti az alap
sort) 2. Bd3, l el< -!! (K kom
bináció csattanója. Vonalnyltás 
és ráterelés is egyben) 3. Kel:, 
Bbl és világos feladta, mert a 
2-es gyalog átváltozása nem 
akadályozható.

Koszorús Pál


